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22. junij, praznik 
občine Ljubljana-Šiška

V zadnjih letih pred drugo 
svetovno vojno je politični po
ložaj v Šiški omogočil, da je 
bilo v hiši Mihe Novaka v noči 
med 9. in 10. junijem 1939 dr
žavno posvetovanje KPJ, ki ga 
je vodil JOSIP BROZ TITO.

V Dobravah pod Šmarno 
goro so 30. avgusta 1940 zboro
valci javno in odločno prote
stirali proti jugoslovanski vla
di in zahtevali naslonitev na 
SZ. Na tej akciji so člani KPS 
nabirali podpise za ustanovitev 
društva prijateljev SZ. Tako 
pripravljene komuniste ni pre
senetil niti napad na SZ niti 
na Jugoslavijo.

Dne, 22. junija 1941, ko je 
Nemčija napadla SZ, so se v 
stanovanju pri Filipu Bernar
du na Vodnikovi cesti št. 27 
sestali člani centralnega komi
teja KPS in ustanovili glavno 
poveljstvo slovenskih partizan
skih čet — vojaško vodstvo 
oboroženega boja slovenskega 
naroda proti okupatorju.

Za komandanta je bil ime
novan Franc Leskošek, za po
močnika komandanta dr. Aleš 
Bebler, za komisarja pa Boris 
Kidrič, ki ga je v začetku ju
lija nasledil Miha Marinko. 
Kasneje so postali člani glav
nega poveljstva slovenskih 
partizanskih čet še Oskar Ko
vačič, Miloš Zidanšek in Stane 
Žagar kot predstavniki Komu
nistične partije Slovenije in dr. 
Marjan Brecelj kot predstavnik 
krščanskih socialistov ter Du
šan Podgornik kot predstavnik 
demokratičnega krila sokolov. 
Ustanovitev glavnega povelj
stva slovenskih partizanskih 
čet je bila za nadaljnji razvoj 
partizanstva v Sloveniji izred
nega pomena.

QUI

“"I

Da bi partizanske enote 
čimpreje pričele organizirati 
odpor proti okupatorjem, je 
glavno poveljstvo slovenskih 
partizanskih čet na svoji seji 
16. julija 1941 sklenilo preiti 
iz priprav za narodnoosvobo
dilni boj, ki so potekale v skla

du s sklepi junijske partijske 
konference, v dejansko oboro
ženo vstajo. Priprave na obo
roženi napad proti okupatorju 
so potekale na območju današ
nje občine Lj ubij ana-Šiška še 
pred ustanovitvijo glavnega po
veljstva slovenskih partizan
skih čet.

Do oboroženega upora je 
prišlo najprej na ozemlju, ki 
ga je zasedel nemški okupator 
pod Šmarno goro in Rašico.

Na sestanku rajonskega ko
miteja PKS Tacen, maja 1941, 
ki ga je vodil Ivan Novak, so 
določili, kdo izmed članov KPS 
in SKOJ bo odšel v partizane 
in kdo bo ostal na terenu kot 
politični aktivist.

Na tem območju so ustano
vili dve partizanski skupini. 
Takšna skupina je bila tudi 
pod Rašico. Na sestanku obeh 
skupin 19. julija na Šmarni go
ri so odločili, da prično z obo
roženo vstajo 22. julija 1941.

Na vstajo proti okupatorju 
so se pripravljali tudi šišenski 
in draveljski komunisti. Narod
no osvobodilno gibanje na tem 
območju je že v prvih mesecih 
okupacije doseglo močno orga
nizacijsko obliko, tako da je 
CK KPS že konec aprila 1941 
lahko ustanovil rajonski komi
te SKOJ in kmalu nato tudi 
rajonski odbor OF Šiška. Po 
tem, ko je italijanski okupator 
spomladi 1942 postavil žico oko
li okupirane Ljubljane, je CK 
KPS ustanovil rajonski komi
te KPS Dravlje in rajonski od
bor OF Dravlje.

Kljub vsemu terorju pa se 
je na področju današnje občine 
Ljubljana-Šiška odpor proti 
okupatorju in domačim izdajal
cem vedno bolj krepil in no
tranje dozoreval.

Ko je bil spomladi leta 1942 
v neposredni bližini Šiške in 
Dravelj ustanovljen Dolomitski 
odred, pa se je temu priključi
lo več kot 150 mladincev s po
dročja današnje občine Ljub
ljana-Šiška.

Nabava
reprodukcijskega
materiala

Približujemo se polovici le
ta in vse bolj občutimo, da se 
uresničujejo napovedi ob kon
cu prejšnjega leta, da bo letos 
težko ekonomsko leto.

Preletimo samo jugoslovan
sko tekstilno industrijo, V tej 
verigi se nahajamo tudi mi in 
bolj nam bo jasno, da se mo
ramo z vsemi močmi prizade
vati, da se vključimo še bolj 
v te stabilizacijske tokove.

Večkrat je bilo že napisano, 
smatram pa za potrebno, da se 
ponovno ozremo na naše mate
riale, ki jih uporabljamo. Pri
bližno polovico porabimo sta- 
ničnega vlakna. Za izdelavo se 
uporablja pretežno domača ce
luloza, uvažati pa je potrebno 
natrijevo lužino in žveplec ter 
pigmentna barvila. Obe tovar
ni Viskoza Ložnica in Incel — 
Banja Luka imata dober izvoz 
na zahodno tržišče že več let. 
V času nenehnih podražitev 
nafte in ostalih borznih artik
lov na svetovnem tržišču se je 
tudi občutno povišala cena s.ta- 
ničnemu vlaknu in to približno 
20 %, na to ceno moramo še 
prišteti dobro izvozno stimula
cijo in tako postane razlika na- 
pram domači ceni, ki je druž
beno kontrolirana, kar za 
30 %. Pri tej ugodni ceni se 
jim odpirajo nova tržišča: Ki
tajska, Južna Amerika itd., in 
je tako ponudba v Jugoslaviji

močno zmanjšana. Po vsem 
tem pa moramo povedati, da 
je v Viskozi — Ložnica v za
četku aprila prišlo do okvare 
velikega kotla za izdelavo ce
luloze in tako proizvajajo za 
1/4 manj vlakna. To okvaro 
bodo popravili predvidoma do
1. julija. V tem času so zaloge 
vlakna v naših predilnicah pa
dle na minimum. Z velikimi 
napori in dogovarjanjem pa se 
vzdržuje proizvodnja v predil
nicah in pri nas, tako da do 
sedaj še ni prišlo do zastojev. 
Pril bombažni preji je situacija 
mnogo težja. V kardirani preji 
je 70—80 % ruskega bombaža, 
kjer pa močno kasni j o doba
ve. V letu 1979 pa so dobavili 
približno 20 % manj in zaloge 
v predilnicah so se zmanjšale 
na minimum in pri MATREZU 
(materialne rezerve SFRJ) so 
se zmanjšale pod dovoljeno 
mejo. Imeli smo že posamezne 
nekajdnevne zastoje po strojih, 
v nadaljevanju pa moramo 
imeti pripravljene nadomestne 
artikle za čas, ko ne bo bom
bažne preje. Soočamo pa se z 
istim problemom izvoza preje 
zaradi ugodne cene na zahod
nem trgu in domače stimulaci
je izvoza.

Podobna situacija je pri sin
tetičnih prej ah: malonu, polie
stru in najlonu iz domačih pre- 
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dihne. Osnova za izdelavo vlak
na so uvoženi momomeri in 
kemikalije z zahodnega trži
šča. Vse te tovarne so bile pro
jektirane za pokrivanje jugo
slovanskih potreb. Za nemote
no poslovanje morajo torej do
biti devize od nadaljnjih prede
lovalcev, to je tkalnic, pletil- 
nic in konfekcij, ki naj izvaža
jo svoje izdelke in ustrezni 
del deviz samoupravno zdru
žujejo s temi tovarnami. Ti 
mehanizmi še niso zaživeli po
polnoma, zaradi znanih vzro
kov, težav izvoza v EGS (po 
ratifikaciji sporazuma so bolj
ši izgledi), tako, da so še ved
no devizni prelivi preskromni. 
Poudariti moramo, da vsa ta 
bazična kemična industrija, ki 
proizvaja tekstilna vlakna pri
bližno 60 % pokriva jugoslo
vansko tržišče, dejstvo pa je, 
da nekatere od njih že imajo 
tovarne v izgradnji, druge pa 
se še dogovarjajo in dokler ne 
bodo dokončno formirane, bo 
situacija težka. Ob takih kritič_ 
nih situacijah, kot jo ustvarja 
danes primanjkljaj plačilne bi
lance, namreč večkrat pozab
ljamo, kako nesmiselno je si
liti nekatere OZD, da naj za 
vsako ceno izvažajo tudi tiste 
reprodukcijske materiale, suro
vine in druge artikle, ki jih 
sicer sami nujno potrebujemo 
in jih moramo potem nemalo
krat dražje uvažati.

Kot vidimo, za vse tekstilne 
surovine potrebujemo devize, 
bodisi soudeležene pri izdelavi 
vlakna ali pa pri direktnem 
uvozu. Za pokrivanje naših po
treb po preji smo dopolnili plan 
od 70 milijonov deviznih dinar
jev na 100 milijonov N din, kar 
pa ne bo zadostovalo in bomo 
morali združevati devize z na
šimi kupci — lesno industrijo 
in le tako bomo dosegli načr
tovani plan proizvodnje. Z ozi
rom na del opisanih problemov 
pri surovinah je situacija še 
bolj nejasna pri tako imenova
nem pomožnem materialu: bar
vila, kemikalije, utenzilije, em
balaže in podobno. Tu nastopa 
veliko število raznih artiklov 
in le-te povečini ne kupujemo 
direktno pri proizvajalcih, am
pak preko trgovine, mnogo pa 
je uvoza iz zahodnega in vzhod
nega tržišča in prihaja do izred
no težkih situacij. Te materia
le nabavljajo po svojih uvoz
nih zmožnostih po trenutnih 
fizičnih pravicah uvoza in ni 
kontinuitete. Tako lahko trdi
mo, da je zelo razširjeno poso
janje teh sredstev med tekstil
nimi tovarnami, sicer bi prišlo 
do bolj pogostih zastojev. Toda 
zavedati se moramo, da tako 
stanje ne more dolgo trajati, 
ker so zaloge minimalne. Zgo
raj opisani problemi so nujno 
povezani z uvozom. Kot vidi
mo, imajo vse tekstilne suro
vine v Jugoslaviji na žalost po
vezavo z uvozom. Mnogokrat

že majhen odstotek uvoženega 
dela v substanci pomeni vpra
šanje delovanja vse reproduk
cijske celote.

Večkrat sem že omenil, da 
smo pričeli v letu 1980 nov de
vizni sistem. Zaživele so repub
liške interesne skupnosti za 
ekonomske odnose s tujino. 
(SISEOT), z naj višjim -organom, 
to je skupščino. Toda, nad vse
mi sklepi še vedno bedi Repub
liški izvršni svet, ki ima tudi 
v skupščini svojega predstavni
ka in vse sklepe Skupščine 
SISEOT potrjuje izvršni svet 
na svojih kasnejših sejah.

V začetku leta smo sprejeli 
samoupravni sporazum, po ka
terem mora vsaka OZD dati 
od svojega izvoznega priliva 
5 % za širše družbene potrebe, 
z ostalim delom pa razpolaga 
sama ali pa združuje devize z 
drugimi OZD po členih 67 in 
68 Zakona o deviznem poslo
vanju. Ker pa se je pokazalo 
v sredini aprila, da kljub vse
mu niso bili usklajeni plani 
ekonomskih odnosov, ker smo 
že 20. aprila dosegli kvartalno 
dinamiko za II. kvartal, je bi
la sklicana 7. 5. 1980 ponovno 
skupščina SISEOT, kjer je bil 
sprejet sklep, da se članom 
skupščine začasno, do izvrševa
nja projekcije plačilno bilanč
nega položaja SRS, omeji pra
vica do razpolaganja z ustvar
jenimi, združenimi ali pridob
ljenimi pravicami za nadalj

njih 15 %. To pomeni, da za 
100 izvoženih dolarjev imamo 
pravico uvoza v vrednosti 80 
dolarjev. Obstaja bojazen, da 
lahko pride še do nadaljnjega 
omejevanja pravic, ker se že 
pojavljajo negativna gibanja.

Tako bi morali po tej skup
ščini ponovno dopolniti naše 
plane izvoza - uvoza, toda ne
nehno povečevanje izvoza pa 
se odraža negativno na že zna
ne pokazatelje dohodka, skla
dov, osebnih dohodkov in dru
gih strani.

Iz tega bežnega preleta pro
blemov, ki zadevajo skoraj vse 
industrije, kar je razvidno iz 
dnevnega tiska, televizije in pa 
tudi prisotnega pomanjkanja 
artiklov široke potrošnje, kar 
občutimo v vsakdanjem življe
nju, lahko zaključimo, da se 
bomo v naslednjih letih sre
čevali z mnogimi problemi, ka
terih do sedaj nismo srečevali. 
Potrebno je vložiti dosti tru
da in znanja v razvoj novih ar
tiklov, ki bodo v primeru po
manjkanja določenih surovin 
zaradi že danes znanih proble
mov jugoslovanske tekstilne 
industrije, nadomestili današ
nje z novimi.

Na nas vseh je, da se vsi 
zavedamo položaja, v katerem 
se nahajamo in da vsak doda 
svoj delež, da bomo dosegli čim 
boljše rezultate v tem stabiliza
cijskem obdobju.

Jure Virant

Množična inovacijska 
dejavnost

Gospodarska moč neke druž
be je predvsem odvisna od raz
vitosti njene raziskovalne de
javnosti in od sposobnosti čim 
hitrejšega prenašanja posamez
nih dognanj v proizvodno de
lo. Današnji razvoj proizvajal
nih zmogljivosti je v svetu če
dalje hitrejši zaradi vedno več
jega števila tehnoloških inova
cij •— izumov, tehničnih izbolj
šav in racionalizacij. Uporaba 
teh inovacij pa povečuje pro
duktivnost vseh materialnih 
dobrin. Znanost s svojimi od
kritji daje vedno večje možno
sti za ustvarjanje modernih 
tehnologij za pridobivanje no
vih materialov, novih virov 
energije, novih delovnih naprav 
in tako prinaša gospodarstvu 
velike koristi. Vse države sve
ta vlagajo velika sredstva in 
napore za pospeševanje znan
stven o-raziskovalnega dela kot 
osnovo za tehnološke inovacije 
in za vključevanje čim večjega 
števila ljudi v inventivno delo.

Tudi mi se zavedamo, da so

tehnološke inovacije največji 
vir bogastva in osnova na po
dročju konkurence in s tem 
poslovne uspešnosti. Z name
nom, da se pospeši inovacijsko 
delo in s tem gospodarski in 
splošni družbeni napredek ter 
tako tudi izboljša naša zuna
njetrgovinska bilanca, smo v 
Jugoslaviji in tudi v Sloveniji 
sprejeli vrsto družbenopolitič
nih dokumentov. Tudi Zveza 
sindikatov Slovenije se aktivno 
vključuje v pospeševanje mno
žičnega inovacijskega dela in 
je 19. maja organizirala v Ljub
ljani posvetovanje o problemih 
organizacije in planiranja raz
vojnega dela in množične ino
vacijske dejavnosti. Na posve
tovanju je bila vrsta zanimivih 
tem o družbenoekonomskih 
ukrepih motiviranja in stimuli
ranja OZD za lastno inovacij
sko in raziskovalno delo, o vi
rih sredstev za uveljavljanje 
inovacij, o investicijah v inova
cijskem procesu, o oblikah or-
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Izobraževalne akcije 
v DO v drugem 
trimesečju

V naši delovni organizaciji 
že vrsto let delamo na tem, da 
bi s pravilnim izobraževanjem 
dvignili raven splošnih, stro
kovnih in družbenopolitičnih 
znanj naših delavcev. Zato or
ganiziramo razne seminarje, 
tečaje, posvetovanja, predava- 
vanja v DO in izven DO, orga
niziramo obiske sejmov in raz
stav, nabavljamo strokovno li
teraturo ipd. Izobraževanje se 
izvaja po planu izobraževanja, 
ki ga sestavimo proti koncu 
vsakega leta za naslednje leto. 
Plan izobraževanja se sestavi 
glede na potrebe po določenem 
znanju v proizvodnji ali v 
družbenopolitičnih organizaci
jah in samoupravnih organih. 
Plan izobraževanja vsebuje:

— podatke o številu delav
cev, ki se bodo v ustreznem 
času izobraževali,

— smoter izobraževanja,
—■ vrste in oblike izobraže

vanja,
— čas trajanja izobraževa- 

vanja,
— kraj in ustanovo, v ka

teri se bodo delavci izobraže
vali,

— izvajalce izobraževanja,
— stroške izobraževanja.
Izobraževanje poteka v več

smereh in sicer:
•— strokovno izobraževanje,
— splošno izobraževanje,
— družbenopolitično izobra

ževanje.

Strokovno izobraževanje po
teka po posameznih obratih 
glede na potrebe po znanju, ki 
ga delavec potrebuje pri svo
jem delu, pa tudi, da se dela
vec pri svojem delu vedno iz
popolnjuje v svojem strokov
nem znanju. Strokovno izobra
ževanje organiziramo v delovni 
organizaciji in izven nje, no
silci predavanj pa so naši in 
zunanji strokovnjaki.

Splošno izobraževanje si de
lavec pridobi na ustrezni šoli 
ali drugi instituciji, ki se bavi 
z izobraževanjem.

Družbenopolitično izobraže
vanje organiziramo v DO in iz
ven DO; izobražujemo novoiz
voljene delegate v samouprav
nih in družbenopolitičnih orga
nizacijah ter delegate za SIS 
in ZZD. Predavanja oziroma 
seminarje organiziramo v DO 
z našimi strokovni delavci in 
izven DO v ustreznih organi
zacijah za izobraževanje druž
benopolitičnih delavcev.

Omeniti moramo še obiske 
večjih sejmov pohištva, na ka
terih si naši strokovnjaki ogle
dajo oblikovanje pohištvenih 
tkanin.

Ob zaključku drugega tri
mesečja je prav, da pogledamo 
kako smo se izobraževali v de
lovni organizaciji in izven nje. 
Tako kot v prejšnjem obdob
ju, smo tudi v teh pomladan
skih mesecih organizirali šte
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ganizirancdi množične inova
cijske dejavnosti, o izobraževa
nju kadrov za raziskovalno raz_ 
vojno delo in množično inova
cijsko dejavnost, o INDOK 
dejavnosti za razvoj in o uspe
hih s tega področja dela iz ne
katerih naših OZD.

Na posvetovanju je bilo po
udarjeno, da v sedanjem raz
vijanju slovenskega gospodar
stva nismo uspeli izkoristiti 
vseh notranjih zmogljivosti na 
področju inovacijske dejavno
sti. Še vedno ne moremo biti 
zadovoljni z rezultati, ki smo 
jih dosegli:

•— pri izkoriščanju množič
nega inovacijskega dela;

— pri vzpostavitvi tvornih 
delovnih povezav med razisko
valno bazo in gospodarstvom;

— pri tem, da bi gospodar
ski sistem bolj stimulativno 
vplival na inovacijsko obnaša
nje OZD;

— na področju števila last
nih inovacij, tako da smo še

vedno preveč odvisni od tujega 
znanja;

— na področju izobraževa
nja, ki je potrebno za učinko
vito vodenje inovacijskih pro
cesov.

Tudi naša DO ne sodi med 
OZD, ki bi se lahko ponašale 
z zelo razvito inventivno de
javnostjo'. Nekaj naših delav
cev pa je vendarle v zadnjih 
letih doseglo tudi na tem po
dročju lepe uspehe. Te uspehe 
pa moramo v prihodnje še iz
boljšati. To pa nam bo uspelo 
le, če se bomo vsi bolj zaveda
li te pomembnosti in če bomo 
uspeli realizirati naš srednje
ročni program razvoja. Prav 
tako moramo čimprej imenova
ti komisije za inovacijske de
javnosti v tozdih, ki bodo sku
paj z vodstvom tozdov in osta
limi službami in delavci ter 
družbenopolitičnimi organizaci
jami postale nosilci dela s po
dročja množične inovacijske 
dejavnosti.

Edvard Lozar

vilne izobraževalne akcije z na
menom, da bi z izobraževanjem 
povečali strokovno, splošno in 
družbenopolitično znanje naših 
delavcev.

Izobraževalne akcije smo 
organizirali po našem letnem 
planu izobraževanja in po pro

gramih, ki smo jih sprejeli od 
različnih institucij za izobraže
vanje.

Iz tabele je razvidno število 
strokovnih in družbenopolitič
nih seminarjev, organiziranih 
z domačimi in zunanjimi izva- 
vajalci.

Štev. sem. Štev. udel. Štev. ur

Strokovni seminar v DO 6 51 58
Strokovni seminar izven DO 7 50 201
Družbenopolitični seminar v 
Družbenopolitični seminar

DO 2 8 96

izven DO 3 14 20

Seminarji so v svojih temah 
zajemali predvsem:

— pridobitev in izpopolnje
vanje strokovnih znanj v naših 
obratih;

— problematiko ljudske ob
rambe in družbene samozaščite 
ter narodne zaščite;

— izobraževanje in uspo
sabljanje delavcev v družbeno
političnih organizacijah in sa
moupravnih organih ter dele
gacijah za SIS in ZZD;

— dopolnilno izobraževanje 
delavcev s posebnimi poobla
stili in odgovornostmi, ki de
lajo v zunanjetrgovinskem pro
metu ;

— izobraževanje o varstvu 
pri delu, o usmerjenem izobra
ževanju, o inovacijski dejavno
sti, o organizaciji lastnega dela 
ipd.;

— usposabljanje delavcev 
v prvi medicinski pomoči;

— dopolnilno usposabljanje 
delavcev v protipožarni varno
sti.

Do kolektivnega dopusta 
bomo organizirali še nekaj pre
davanj, seminarjev in tečajev, 
več izobraževalnih akcij pa bo
mo izvedli v jesenskem roku.

Upam, da bomo izvedli ve
čino izobraževalnih akcij, ki 
smo jih po planu izobraževanja 
v tem letu načrtovali. Problem 
pri organizaciji naših izobraže
valnih hkcij pa je predvsem 
triizmensko delo in varstvo 
otrok naših delavcev v popol
danskem času, ko je organizi
ranih večina izobraževalnih ak
cij. Kljub temu pa smo lahko1 
z udeležbo na seminarjih ozi
roma tečajih zadovoljni.

Milan KOGAR

OBISK DELEGACIJE PREDSEDSTVA CK ZKJ
Dne 22. 5. 1980 je obiskala našo DO delegacija predsed

stva CK ZKJ. Pogovarjala se je z osnovnimi organizacijami 
ZK TOZD Surova tkanina I. in II. Delegacija je imela 
nalogo, da v neposrednem stiku s člani ZK v združenem 
delu ugotovi, kako se izvajajo sklepi najvišjih partijskih 
forumov.

Težišče vprašanj je bilo na naših prizadevanjih za sta
bilizacijo, dohodkovnih odnosih med TOZD, združevanju 
dela in sredstev z dobavitelji surovin in trgovino, delitev 
dohodka in osebnih dohodkov, nagrajevanje po rezultatih 
dela in uveljavljanje samoupravljanja. Člani delegacije so 
želeli konkretno informacijo, kje so trenutno največje te
žave.

V dveurni zelo konkretni razpravi so bili nakazani 
problemi v zvezi s sprejetimi ukrepi pri zagotavljanju de
viznega pokrivanja in sklepi SISEOT v republikah o pre
livanju deviznih sredstev med republikami. Nadalje je bilo 
poudarjeno; da obvezni prispevek za nerazvita območja ni 
vedno najbolj smotrno porabljen, saj ni osamljen primer, 
da se prav s temi sredstvi zgradi konkurenca. Razprava 
je pokazala, da naj bi si ta prispevek uporabil le za gradnjo 
po vnaprej sprejetem programu.

Nagrajevanje po rezultatih dela daje še velike možnosti 
dopolnjevanja sedanjega sistema nagrajevanja, predvsem 
pri režijskem in vodstvenem delu, kakor tudi v skupnih 
službah. Delegacijo je posebno zanimalo, kje so vzroki, da 
Dekorativna med ostalimi tekstilci tako uspešno gospodari.

Ob zaključku razprave je vodja delegacije tov. Jakov- 
ljevski pohvalil naš kolektiv, čestital k doseženim uspehom 
in želel nadaljnje uspešno delo.

Jožica KRMELJ
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Dolgoletni sodelavci odhajajo v pokoj
V razmeroma kratkem času odhajajo iz Dekorativne v zaslu

ženi pokoj delavke in delavci, ki so več kot četrt stoletja zdru
ževali delo v Dekorativni. Vsem sem postavil ista vprašanja, na
nje pa so mi različno odgovorili. Vprašanja so bila naslednja:

1. Prosim, da opišete svojo delovno zgodovino v Dekorativni!
2. Kakšni so bili prvi začetki vašega dela?
3. Kaj vam je ostalo v spominu iz prvih let zaposlitve?
4. Kako ste počutili v našem delovnem okolju?
5. Kaj želite sporočiti sodelavcem?

ToV. ŠLOSAR MARIJA
je pričela z delom v »Stori« 
pred 35 leti:

Zaposlila sem se v oddelku 
šivalnice, kjer sem najprej po
pravljala čipke, nato pa še bo- 
binet zavese. Tudi robljen j e 
brisač ni izostalo. V šivalnici 
sem bila zaposlena 21 let, nato 
pa sem bila premeščena v roč
no tkalnico, kjer sem delala 
do upokojitve.

Na prva leta so mi ostali 
živi spomini na udarniška de
la, zborovanje na Kongresnem 
trgu (sedaj Trg revolucije) in 
zelo dobre medsebojne odnose 
s sodelavci. Pogosto so se pri
rejali mitingi, ki sem se jih z 
veseljem udeleževala.

V delovnem okolju, kjer 
sem opravljala svoje delo, sem 
se počutila zelo dobro, pa tudi 
samo delo me je zelo veselilo.

Vsem se iz srca zahvalju
jem za darilo in tople besede, 
celotnemu kolektivu pa želim 
še veliko uspeha pri nadaljnjem 
delu.

Tov. BABNIK MARIJA
Zaposlila sem se leta 1945. 

V času svoje zaposlitve sem 
opravljala več del. Naj začnem 
kar po vrsti. Najprej sem dela
la na Buline stroju, kjer sem 
navijala material za vezilni od

delek, nato pa je mojster Str- 
lič naredil stroj za navijanje 
»štupvole«, kjer sem jo navija
la, delo me je nato vodilo v 
tkalnico na stroj »Madras«, 
kjer sem delala zavese, nato 
sem delala »garniture frotte«. 
Odhajala sem na delo tudi v 
bombažno tkalnico Hribernik 
(sedanja tkalnica Vižmarje) in 
v predilnico Škofja Loka. Vse 
to sem delala do leta 1947 v 
treh izmenah.

V spominu mi je ostalo 
skupno delo, iskreno tovarištvo 
in dobri medsebojni odnosi. V 
sedanjem delovnem okolju sem 
se počutila zelo dobro in kar 
srce me boli, ko moram zapu
stiti delovno organizacijo, če
prav so bili tudi časi, ko mi 
je bilo težko.

Vsem delavcem Dekorativne 
želim, da bi dobro delali in da 
bi bila tovarna še naprej na 
dobrem glasu.

Tov. KRMELJ JOŽICA
je bila zaposlena v Dekorativni 
od leta 1947. V nadaljevanju 
najinega razgovora je pripove
dovala takole:

Delati sem začela na pre
vzemu surovega blaga. Vse do 
leta 1948 pa do danes sem de
lala v kadrovski službi. Najprej 
sem delala kot pomožni admi
nistrator in učila sem se tudi 
pisanja na pisalni stroj.

Leta 1948 je bila združitev 
Eiffler—Štora, s tem pa se je 
začela deliti tudi personalna 
dejavnost na oba obrata.

Leta 1949—1950 so bile os
novane delovne brigade iz vrst 
delavcev in vodja naše perso
nalne službe je odšel v briga
do v Kočevje. Tako sem osta
la sama za vodenje te službe. 
Leta 1950 smo začeli udarni
ško delati dom v Vrsarju. De
lovno vodilo nam je bila di
rekcija. Sam sistem dela se je 
iz leta v leto menjal. Dobre 
kadre, ki so bili pridni pri de
lu, so premeščali tudi v druge 
tovarne. Delovanje personalne 
službe ni bilo ozko vezano sa

mo na našo tovarno, ampak 
smo skupno z direkcijo ocenje
vali razvoj posameznih kadrov 
in s tem usmerjali kadre v no
vo nastalo industrijo. Delati 
smo začeli z domačimi stro
kovnjaki, za ves razmah indu
strije ni bilo dovolj kvalitetnih 
kadrov in začelo se je preme
ščanje ljudi na razne funkcije. 
Povsem drugo vlogo je dobila 
kadrovska služba z razvojem 
samoupravljanja. V veliki me
ri smo postali bolj samostojni 
brez dodatnih navodil z direkci
je. Vsa skrb za razvoj kadrov 
je bila prenešena na nas, isto
časno pa tudi skrb za delavčev 
osebni in družbeni standard.

V globokem spominu na pr
va leta zaposlitve mi je ostalo 
predvsem iskreno tovarištvo, 
enotnost, skrb za delo ne gle
de na čas, udarniško delo pro
ge 5. Kongresa, proglasitev 
udarnikov, z eno besedo: skrb 
za delo. Tudi kulturne dejavno
sti ni manjkalo, prirejale so se 
razne veselice in razvijala se 
je dobra volja in dobri medse
bojni odnosi.

Dekorativna je bila moj 
drugi dom. Tu sem se resnič
no dobro počutila. Našla sem 
razumevanje, v svojem naj ož
jem krogu pa sem uživala pri
merno spoštovanje. Imela sem 
dobre in tovariške odnose z 
vsemi, pomagala sem ljudem v 
stiskah, če sem to le mogla in 
sedaj, ko se poslavljam od vas, 
vam želim veliko uspehov za 
razvoj, za dobro počutje in za 
napredek celotnega kolektiva 
in vsakega posameznika.

Tov. HRABAR JOŽICA
pa pravi takole:

K Eiffler ju sem prišla leta 
1945. Delo, ki sem ga najprej 
opravljala, je bilo tkalsko de
lo, pozneje pa sem postala 
preddelavka. Pogoji samega de

la so bili zelo slabi, saj smo si 
morali, preden smo zvezali nit
ko, pogreti roke na žarnicah, 
tako je bilo hladno. Dobro se 
spominjam udarniškega dela in 
razglasitve udarnikov. Udarni
ško delo ni bilo plačano, am
pak so nas le ustno pohvalili, 
kar nam je veliko pomenilo. 
Od leta 1960 sem delala v skla
dišču pogonskega materiala. Ko 
se je brat B preselil na Ce
lovško cesto, sem najprej dela
la pri odpremi blaga. Zadolže
na sem bila za izvoz blaga. Ko 
pa je odšla v pokoj tov. Gosti
ša Mihela, sem bila razporeje
na v skladišče pogonskega ma
teriala, kjer sem ostala vse do 
upokojitve.

Če se ozrem nazaj, na prva 
leta zaposlitve, mi je ostala naj
bolj v spominu odkritosrčnost 
in dobri medsebojni odnosi.

Ko sem delala še v obratu 
B, se je večkrat govorilo, da 
bo v obratu A slabše, da bo 
potrebno še bolj delati, skratka, 
da bo povsem drugače, kot je 
sedaj. Vendar ni bilo tako. Ze
lo hitro sem se vključila v de
lo, delala sem tudi v samo
upravnih organih, počutila sem 
se dobro in imela z vsemi do
bre tovariške odnose.

Za konec želim celotnemu 
kolektivu veliko sreče, medse
bojnega razumevanja in da bi 
naloge kar najbolj vestno iz
polnjevali. Zahvaljujem se tu
di za dragoceno darilo, ki sem 
ga prejela ob odhodu v pokoj.

Tov. LESJAK 
FRANČIŠKA:

Z delom v obratu B sem za
čela leta 1954. Takrat sta me 
sprejela tov. Bemat in Dragar. 
Od začetka zaposlitve pa do
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danes, ko odhajam v pokoj, 
sem bila tkalka. Povedati mo
ram tudi to, da mi je tovarna 
dala stanovanje ,v katerem se 
dobro počutim. Prošenj je bilo 
takrat veliko in res sem bila 
presenečena nad mojo ugodno 
rešeno prošnjo. Ko se je obrat 
B preselil na Celovško cesto, 
sem bila zelo zadovoljna, kajti 
imela sem blizu do službe. Tu
di tukaj sem se zelo vživela v

okolje, v katerem sem delala, 
posebno pa se moram zahvali
ti tov. Peklaju, ko mi je toplo 
priporočil in predlagal, da de
lam na Giinne strojih. Tu je 
velika razlika med starimi stro
ji, pa tudi napor človeka je 
manjši

V prvih letih se spominjam 
tkanja žameta in vistre, ki je 
bilo zares najtežje. Prehrana 
kot jo imamo danes, je zares 
odlična, takrat smo jedle za ma
lico sam kruh, danes pa ne ve
mo, kaj naj bi si izbrali za ma
lico, ker je toliko izbire.

V Okolju, kjer sem delala, 
sem se odlično počutila. Rada 
sem prihajala v službo, skoraj 
ne najdem besed, da bi vse 
opisala. S svojimi predpostav
ljenimi sem se dobro razumela, 
skratka, v tem obratu in v od
delku tkalnice sem se vseskozi 
dobro počutila.

Vsem sodelavkam in sode
lavcem želim še veliko uspeha 
pri delu, da bi dosegli cilje, ki 
so še pred njimi. Vse pa prav 
lepo pozdravljam.

Tov. BERNARD BERNAT
je celotno delovno dobo delal 
v Dekorativni. Zanimivi so nje
govi spomini:

2e v rani mladosti me je 
življenjska pot vodila v »De
korativno« •— tedanjo »Štora«. 
Ker sem bil premlad, so mi 
svetovali eno leto predšolske 
prakse in tako sem se znašel 
v bivši »Stori« v šolskem letu 
1935/36.

Spoznal sem delo v tekstil
ni industriji, sodelavce, njihove 
razmere in odnose. Bili so sla
bo plačani in dobro so morali

delati. Mnogo boljše pa so bili 
plačani nemški mojstri, ki so 
vodili oddelke. Delali smo v 
deljenem času v eni izmeni. 
Ob večjem naročilu nekaterih 
artiklov so ti stroji obratovali 
tudi v treh izmenah. Razmerje 
med plačo absolventa tekstil
ne šole, ki je samostojno vodil 
oddelek preprog in med nem
škim mojstrom (nadmojstrom) 
je bilo 5,5-kratno. Še danes 
imam pred očmi, kako sta na
ša obsolventa od jeze metala 
ključe ob tla zaradi take raz
like v plači, medtem ko si je 
naš mojster zelo prizadeval in 
v nujnih primerh ponoči brez
plačno popravil stroj, da je zju
traj lahko nemoteno obratoval. 
Nemški mojster ni hotel poka
zati, kako se stroj popravi. Je 
že našel kakšen vzrok, da je 
Slovence poslal proč.

Obseg tovarne je bil takrat 
naslednji:

Oddelek za proizvodnjo pre
prog je bil v tem lesenem pre
delu, kjer so sedaj skupne 
službe. Pisarne so obsegale sa
mo prostor od vhoda do stop
nic v I. nadstropje. Vezilni od
delek, ki je bil precej obsežen, 
je bil v zidanem delu stavbe, 
kjer je sedaj staro skladišče, 
od železnih vrat na koncu pi
sarne pa do ključavničarske 
delavnice. Na mestu ključavni
čarske delavnice, ob lesenem 
stopnišču in dalje, kjer stoje 
stružnice, je bila tkalnica po
hištvenega blaga in posteljnih 
pregrinjal. Ključavničarska de
lavnica je bila v sedanjem po
gonskem skladišču. Barvarna 
je bila v sedanji ključavničar
ski delavnici pri dimniku, v po
daljšku barvarne se je stikala 
skromna kurilnica. V Garnel j ah 
so imeli podružnico, kjer so 
proizvajali frotir brisače in 
blago ter bobinet zavese. Vse 
to so prevažali v ta obrat in 
tu konfekcionirali, popravljali 
in odpremljali v I. nadstropje, 
kjer so sedaj prostori razvoj
ne službe in še nekaj pisarn.

Delo je potekalo za današ
nje razmere zelo disciplinira
no pod strogim vodstvom. Za 
neposlušnost si lahko takoj do
bil knjižico na blagajni.

Kot sem že nekoč omenil, 
pa ne škodi, če ponovno po
vem dogodek, ki se mi je traj
no vtisnil v spomin. To je mo
ralo biti v prvih mesecih, ko 
sem šel počasi iz tkalnice pre
prog skozi vezilni oddelek v 
drugo tkalnico in med tem opa
zoval velike vezilne stroje — 
pa se naenkrat pojavi direktor 
za mojim hrbtom in me prime 
za ramena in čeprav je bil moj 
stric, mi je strogo rekel: »Na- 
dek, tako počasi se ne hodi v 
industriji.« Ta očitek me je 
tako močno prizadel, da sem 
takoj doumel vso resnost indu
strijske proizvodnje in sem ga 
imel vedno v podzavesti. Več
krat razmišljam, kakšna škoda 
je, da vsak začetnik, ki preide 
iz šolskih klopi v administra
cijo, poprej ne okusi industrij
ske zahtevnosti.

Ta industrijska vzgoja mi je 
tudi v šoli koristila. Bolj res
no sem vzel učenje v tekstilni 
šoli, čeprav sem bil naj mlajši 
v razredu. Med časom šolanja 
se spominjam velikih tekstil
nih stavk v Kranju. Hodili smo 
ob tovarnah in videli odločen 
boj delavcev za boljši kruh.

Po končanem šolanju sem 
se zopet vrnil v takratno »Sto- 
ro«. Zaposlil sem se v desina- 
turi. Bila sva samo dva. Med 
mojo odsotnostjo so tovarno 
povečali. Dogradili so še seda
njo dvonadstropno stavbo za 
potrebe tkalnice in novo mo
dernejšo kurilnico.

Kdaj sem prešel iz desina- 
ture v tkalnico se točno ne spo
minjam. Delo je teklo dalje, 
dokler se niso začeli odvijati 
vznemirljivi dogodki v Evropi. 
Spominjam se močne aktivno
sti mariborskega DITISA proti 
nemškim mojstrom po tovar
nah, ki so postajali vedno ofo- 
blastnejši spričo Hitlerjeve de
javnosti v Evropi.

Žalostna je bila kapitaluci- 
ja Jugoslavije. Gorela so skla
dišča oib gorenjski progi. Bole
če je bilo videti prihod Itali
janov. Ob tovarni so potegnili 
mejo med Nemčijo in Italijo. 
Kasneje so ogradili še Ljublja
no z bodečo žico in bunkerji. 
Morali smo imeti dovoljenje za 
prehod preko žice.

OF je pričela s svojo dejav
nostjo in ustanovljen je bil 
ulični odbor, v katerem sem so
deloval. Zbirali smo denarna 
sredstva in razširjali literaturo. 
To sem prinašal tudi v tovarno 
med zaupne delavce.

Ob obletnici vojne s Sovjet

sko zvezo sem bil na bloku 
aretiran in pripeljan v vojaš
nico. Od tisoč aretiranih so nas 
z izdajalci za maskiranim ok
nom odbrali dvaindvajset — 
ostale so izpustili. Po enem ted
nu so bile racije po vsej Ljub
ljani in vojašnica je bila polna 
do zadnjega kotička. Nato je 
sledil transport uklonjenih v 
Gonars, v živinskih vagonih ■— 
po 45 oseb. Nasproti našega 
transporta se je ustavila kom
pozicija fašističnih vojakov. Ta
koj so pričeli pljuvati v naše 
zamrežene line. Nepozaben do
godek se je zgodil, ko je trans
port prispel na postajo v Po
stojni. Ko se je vlak ustavil, 
je nastala grabna tišina. Na po
staji ni bilo civilistov — samo 
vojaki. Ko je nekaj časa vla
dala ta tišina, se naenkrat za
sliši glas Franclja, ki je pričel 
peti s polnim glasom pesem 
»Mama«, da je kar rezalo to 
tišino. Vse je presenetil in vsi 
so poslušali pesem do konca. 
Naredila je res čudovit vtis. 
Nato je transport odpeljal da
lje.

Ko so nas gnali naslednji 
dan skozi vasi, vse kosmate, so 
nas zaslepljeni vaščani gledali 
ob cesti in zmerjali z »Ribel- 
li«.

Pozimi smo bili preseljeni 
v drugo taborišče na Apeninih 
v Renicci.

Po vrnitvi sem nadaljeval 
delo v bivši tovarni »Štora«. 
S političnim delom sem nada
ljeval kot prej. Med tem so bili 
nekateri že na prisilnem delu. 
Spominjam se, da sem sam vo
dil delo tkalnice. Zaradi vedno 
pogostejših preletov bombni
kov nad Nemčijo smo delali 
samo ponoči ob strogi zatem
nitvi. Bilo je pomanjkanje ma
teriala in izbira artiklov je bila 
težka. Le svile je bilo nekaj več 
na voljo, tako da smo delali še 
blago za pižame iz svile.

Po padcu Italije so Nemci 
ustrelili v naši jami svojega 
vojaka ob prisotnosti ostalih 
vojakov.

Po osvoboditvi sem odšel za 
tri leta s tankovsko divizijo v 
Makedonijo.

Po vrnitvi iz Jugoslovanske 
ljudske armade, sem se zapo
slil v tovarni plišev na Titovi 
cesti, ki je po zdrušitvi posta
la obrat B tovarne dekorativ
nih tkanin.

Tu sem bil najprej mojster, 
potem, ko je odšel tehnični vod
ja, sem prevzel njegovo mesto.

Obrat je bil v zelo zapušče
nem stanju, v materialnem in 
tehnološkem pogledu.

Ko sta se oba obrata zdru
žila in je postal direktor tov.
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Rode, se je šele začelo z in
tenzivno obnovo. Zanimivo je 
bilo pripovedovanje starejših 
delavcev izpred vojne, da so 
morali v barvarni stati z dež
nikom v roki, da niso bili mo
kri, ko je deževalo.

Vedno smo se trudili in iz
boljševali tehnološke postopke 
ter temu prilagajali strojne na
prave po lastnih zamislih in jih 
izdelovali v domačih delavni
cah. Povečevali smo sukcesivno 
proizvodnjo z doma izdelanimi 
52 plišarskimi tkalskimi stro
ji, apreterskimi stroji, napra
vami za barvanje, praktičnimi 
transportnimi sredstvi, navijal- 
nimi stroji za prejo in blago, 
pletilnimi stroji itd.

Čeprav sem bil s strokov
nim delom zelo obremenjen, 
sem našel čas za družbenopo
litično delo. Sodeloval sem tu
di v samoupravnih organih. 
Kot prvi predsednik Upravne

ga odbora sem imel to čast, da 
sem bil na prejemu, ki ga je 
priredilo Predsedstvo vlade 
SRS in katerega se je udeležil 
tov. Tito.

Ravno velikemu entuziazmu 
vseh, ki so sodelovali v tem 
hitrem tehnološkem napredku 
naše tovarne gre zasluga, da 
smo vsa leta na vrhu lestvice 
uspešnosti v tekstilni industri
ji. Vsa ta leta nismo kupovali 
nobenih tujih patentov in li
cenc in bili konkurenčni na 
konvertibilnem trgu. Prečute 
noči in dobra volja so se bo
gato obrestovale in mislim, da 
je ravno to tisto zadovoljstvo 
ob delu, ki si ga vsi želimo.

Tov. MEZE TILKA:
Zaposlila sem se 28. novem

bra 1943. Delala sem na edi
nem stroju (listovki). Sprva mi 
je bilo delo težko, ko sem se 
pa navadila, je bilo v redu. De

lo je potekalo predvsem pono
či, kajti podnevi nismo bili var
ni zaradi večkratnih alarmov, 
tako da smo s strahom hodili 
v službo. Bila sem stalna ude
leženka udarniškega dela tudi 
izven tovarne. Udarniško zgra-

Delo krajevne skupnosti
Zaprosil sem tov. Herberta SAVODNIKA, predsednika skup

ščine krajevne skupnosti Dolomitskega odreda, da opiše doseda
nje delo skupščine. Tov. Savodnik je krajan naše krajevne skup
nosti in od lanskega leta predsednik skupščine. Zaposlen je kot 
poslovni sekretar pri Lesnini, TOZD Zunanja trgovina.

Prosil sem ga sicer za razgovor, vendar je dejal, da raje 
sam napiše članek kot pa da bi odgovarjal na vprašanja. To je 
posledica njegovih dolgoletnih novinarskih izkušenj pri DELU. 
Dogovorili smo se tudi za bodoče sodelovanje, ko bo naše gla
silo občasno pisalo tudi o problematiki krajevne skupnosti.

Odločilna podpora delavcev 
»Dekorativne« v trenutkih ob
likovanja krajevne skupnosti 
Dolomitskega odreda.

Minilo je že leto dni, odkar 
smo krajani dne 18. marca la
ni na referendumu preobliko
vali nekdanjo krajevno skup
nost Dravlje v tri nove kraj- 
jevne skupnosti in kmalu bo 
poteklo tudi leto dni, odkar je 
bila 28. julija lani prva — usta
novna seja skupščine naše kra
jevne skupnosti. Ze golo dej
stvo, da so na tej seji in na 
vseh naslednjih štirih sejah 
skupščine sodelovali polnošte
vilno delegati Zora Ovijač, 
Bogdan Pečan in Bernarda Vi
drih iz Dekorativne, je dokaz, 
da so delavci Dekorativne vze
li delo v krajevni skupnosti 
resno.

Navzočnost sama po sebi ni
ti ne bi bila tako pomembna, 
če nam v tistih začetkih pred 
letom dni ne bi šlo za nohte 
na kadrovskem področju in 
nam je dejansko pomenil vsak 
človek sklepčnost, s tem pa tu
di možnost, da je delo teklo 
naprej. In iz tega vidika so se 
delegati iz Dekorativne dosled
no potrdili.

Skupščina je imela po ta
kratnem statutarnem sklepu 48 
delegatskih mest: 22 krajanov, 
6 iz OZD in 20 iz družbenopo
litičnih organizacij in društev. 
Dejansko izvoljenih je bilo sa
mo 34, kar pomeni, da so trije 
delegati iz Dekorativne odteh
tali 8,82 odstotka udeležbe ozi
roma 16,66 odstotka sklepčno
sti. Sčasoma so se določena de
legatska mesta dopolnila, ven
dar še vedno ne v celoti. Dele
gati za skupščino še niso izvo
ljeni iz vseh ulic, po določbah 
statuta, ki razširja število de
legatskih mest na 51, pa mora
jo v skupščino izvoliti svoje 
delegate še OZD Elektrovod in 
Samski domovi skupaj, Helidon 
svojega, Javor, Uniles in Adria- 
commerce skupaj in Steklar
stvo svojega.

Prepričani smo, da bodo vse 
druge OZD z našega območja 
kmalu sledile zgledu Dekora
tivne in izvolile svoje delega
te, ki bodo potem z udeležbo 
na sejah skupščine krajevne 
skupnosti zagotovili sklepčnost 
in popestrili vsebino razprav 
ter prispevali k usklajenemu 
oblikovanju in sprejemanju 
stališč ter sklepov.

Na svoji prvi seji bi mora
la skupščina imenovati svet 
krajevne skupnosti, vendar se 
je iniciativnemu odboru za ob
likovanje -organov nove krajev
ne skupnosti zataknilo pri ka
drih. S temi se nam namreč še 
kar naprej zatika. Skupščina je 
zato ubrala srednjo pot in izvo
lila začasno sedemčlansko1 pred
sedstvo skupščine, da je pre
vzelo funkcijo izvršilnega or
gana skupščine do izvolitve 
sveta. Predsedstvo je imelo tri 
seje, ki so se v pretežni večini 
dnevnega reda dotikale dveh 
najpomembnejših vprašanj:

— kje naj najde krajevna 
skupnost prostore za svoje de
lo- in

— kdo- so tisti krajani, ki bi 
z voljo in pripravljenostjo pre
vzeli dolžnosti v svetu ter v 
raznih komisijah sveta krajev
ne skupnosti ?

Najprej smo ugotovili, da z 
tikanjem prostorov ne pride
mo nikamor. Izbrali smo edino 
možno rešitev, da postanemo 
začasno podnajemniki v sobici 
številka 14 v prostorih družbe
nopolitičnih organizacij krajev
ne skupnosti Dravlje, Dravelj
ska cesta 44. Tako, zdaj ima
mo vsaj svoj kotiček in naslov. 
Potrebovali smo še ime in or
gane. S tem namenom smo skli
cali drugo sejo skupščine, dne 
22. novembra lani. Na predlog 
organizacij ZZB NOV in OO 
ZKS smo prišli d-o imena: kra
jevna skupnost Dolomitskega 
odreda. Potrdili smo tudi pred
lagani sedež. Dosti dalje pa 
spet nismo prišli. Skupščina še

jeni bloki danes stojijo nasproti 
občine Šiška. Dobro se spomi
njam pohodov za 1. maj. Mla
dina je bila složna in med se
boj smo dobro sodelovali in 
razvijali medsebojne odnose. V 
delovnem okolju, to je v tkal
nici, sem se dobro razumela s 
sodelavkami, skratka, počutila 
sem se v redu. Odnose z nad
rejenimi sem imela prav tako 
dobre in vso pomoč, ki sem jo 
potrebavala, sem tudi dobila s 
strani tov. Peklaja.

Sodelavcem želim sporočiti, 
da bi še naprej delali v redu in 
dobro, da bi bili odnosi kar 
najboljši in da bi Dekorativna 
ostala še naprej na tako do
brem glasu, kot je to sedaj.

Vsem dolgoletnim so
delavcem sem se zahvalil 
za razgovor in jim želel 
mnogo zdravja, sreče in 
osebnega zadovoljstva.

Janez Tomažič

vedno ni razpolagala s predlo
gom kandidatov za svet krajev
ne skupnosti. Na pobudo OO 
ZKS smo na tej seji skupšči
ne imenovali še statutarno 
pravno komisijo in jo zadolži
li za izdelavo statuta, saj nam 
je ta pomenil temeljni akt, po 
katerem bomo lahko organizi
rali nadaljnje delo v krajevni 
skupnosti.

Zaradi kadrovske stiske, ki 
je nismo smeli dopustiti v ne
dogled, saj smo računali, da je 
na območju naše krajevne 
skupnosti nekaj čez tisoč vo- 
lilcev, je skupščina sprejela po
budo, da skliče njen predsednik 
predstavnike vseh družbenopo
litičnih organizacij na skupno 
sejo, na kateri naj bi sprego
vorili o kadrovskih možnostih 
in rešitvah.

Medtem se je bližal konec 
leta 1979, mi pa smo navidez
no capljali izgubljeno na me
stu. Bilo je več posvetovanj, ki 
so se pa vsa končala z zmigo
vanjem ramen in ugotavljanji, 
da se ne poznamo dovolj, da 
nimamo ustreznih evidenc in 
seznamov. Prišlo je novo leto 
in razdeliti je bilo treba pre
moženje. Potegnili smo naj
krajši konec. Zavestno! Kra
jevni skupnosti Dravlje je de
jansko ostal naš prejšnji skup
ni dom, krajevna skupnost Bra
tov Babnik si je kupila stano
vanje za svoje delovne prosto
re, mi pa nismo imeli niti lo
kacije, kaj šele da bi lahko ku
povali kakšno opremo. Ostala 
so nam namensko rezervirana 
sredstva. 1.200.000 din za naše 
bodoče prostore. Skupščina je
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tovanih dejavnosti. Zato so de- ljudi in občanov v združenem 
legacije mesto, k j ar se bodo delu in v krajevnih skupno- 
usklajevala stališča delovnih stih. Vladimir Kočevar

NEKAJ NOVOSTI O ORGANIZIRANOSTI 
IN DELOVANJU ORGANIZACIJE 
ZVEZE KOMUNISTOV SLOVENIJE

sicer na svoji tretji seji dne 
15. januarja letos nekoliko kislo 
sprejela ta dejstva, le zagotovi
lo, da bosta v prihodnje obe 
krajevni skupnosti, Dravlje in 
Bratov Babnik, solidarno pod
pirali naša prizadevanja, da si 
uredimo ustrezne pogoje delo
vanja, je pripomoglo k spreje
mu take delitve premoženja.

Sestali so se tudi predstav
niki družbenopolitičnega akti
va, ki so imenovali skupno ko
misijo za kadrovska vprašanja. 
Ta je zavihala rokave in zdaj 
se je premaknilo. Na četrti se
ji skupščine krajevne skupno
sti, ki je bila 22. februarja le
tos, so delegati imenovali svet 
krajevne skupnosti, razen tega 
pa so obravnavali tudi osnutek 
statuta, ki ga je pripravila sta
tutarno pravna komisija. Te
melji našega dela so začeli po
stajati opazni in na peti seji 
skupščine krajevne skupnosti 
dne 13. marca letos so dele
gati sprejeli statut krajevne 
skupnosti in na osnovi določil 
tega statuta razglasili tudi vo
litve v delegacije krajevne 
skupnosti. Te smo 13. aprila 
uspešno' izvedli. Seveda tudi to
krat ne bi šlo, če ne bi imela 
kadrovska komisija še naprej 
zavihane rokave in če spet ne 
bi bilo velike pripravljenosti 
delavcev Dekorativne.

Če zasledujemo skozi ta za
pis o oblikovanju krajevne 
skupnosti Dolomitskega odreda 
datume in dogajanja, lahko 
ugotovimo, da so koraki raz
voja čedalje bolj pospešeni, od
ločitve pomembnejše, število 
odločujočih čedalje večje. No
vorojenček je torej shodil, če
tudi smo ga dolgo ujčkali kot 
nedonošenčka. V resnici pa se 
pravo delo šele začenja.

Med OZD iz naše krajevne 
skupnosti je bila spet Dekora
tivna edina, ki nam je poslala 
gradivo svojega srednjeročne
ga načrta. Prvi individualni po
slovodni organ iz naše krajev
ne skupnosti, s katerim smo 
se — četudi le napol uradno 
— sestali, je bil glavni direktor 
Dekorativne. Dekorativna nam 
je »posodila« prostore, ljudi in 
gradivo za izvedbo volitev. De
korativna je tisti kolektiv, ki 
je srce naše krajevne skupno
sti.

Zdaj smo v fazi, ko bomo 
morali dograditi srednjeročni 
razvoj naše krajevne skupnosti 
še s tovrstnimi programi drugih 
OZD in s hotenji krajanov sa
mih. Tudi tu smo v zaostanku, 
pa kako tudi ne bi bili, saj mi
mo vseh naštetih težav zače
njamo dejansko od tal. Res je, 
da so Dekorativna PAP, Auto- 
ernona in druge OZD na na
šem področju živele že poprej 
in imajo vsaka svojo perspek

tivo, toda kraj sam je bil in je 
še zgolj bivalno področje.

Danes živi — tako ocenju
jemo — na območju naše kra
jevne skupnosti okoli dva do 
dva in pol tisoč stanovalcev, 
leta 1985 nas bo, glede na na
črtovano gradnjo stanovanj, 
dkoli sedem tisoč. Danes pa v 
vsej krajevni skupnosti nima
mo nobene dejavnosti, ki bi 
pomenila zaokroženo humano 
okolje. Če bi naštevali, česa ni
mamo, bi bilo preveč. Našte
jemo lahko, da imamo trgovi
no Dekorativne, trgovino Au- 
toemona, trgovino Javor, za
tem več industrijsko obrtne 
dejavnosti, enega elektromeha- 
nika, enega avtoelektričar j a, 
enega avtoključavničarja, ene
ga mizarja in en radio ter TV 
servis. Ni frizerstva, čevljar
stva, trgovine z živili, da ■— ni 
niti kioska, da bi kupili znam
ke, časopise ali cigarete. So pa 
načrti — na papirju — bojda 
neuresničljivi, ker ni zaintere
siranih investitorjev in ker je 
— bojda — zamaknjena trasa 
rekonstruirane Celovške odžr- 
la načrtovane možnosti grad
nje prodajnih in storitvenih po
vršin med stolpnicami in cesto.

Ob prvem srečanju z glav
nim direktorjem Dekorativne 
smo slišali vzpodbudne besede: 
»Vedno smo upoštevali potrebe 
svojega okolja in prispevali k 
njegovemu razvoju po naših 
močeh, zato lahko tudi krajev
na skupnost Dolomitskega od
reda računa z našim sodelova
njem. Kolikor nam bodo dopu
ščale možnosti, bomo prispeva
li k skupnemu razvoju!« Hva
ležno sprejemamo toplo ponu
jeno roko in pripravljeni smo, 
da se bomo kmalu srečali na 
širšem sestanku predstavnikov 
Dekorativne in naše krajevne 
skupnosti, kjer se bomo lahko 
že dosti bolj čvrsto dogovarja
li za usmeritev naših prihod
njih skupnih hotenj.

Herbert Savodnik

VOLITVE DELEGACIJ V 
KRAJEVNI SKUPNOSTI 
DOLOMITSKEGA 
ODREDA

V nedeljo, 13. marca 1980, 
so krajani krajevne skupnosti 
Dolomitskega odreda volili de
legate v delegacijo za zbor kra
jevnih skupnosti in v delega
cije za samoupravne interesne 
skupnosti. Volitev se je udele
žilo skoraj osemdeset odstot
kov vseh volilnih upravičen
cev, ki so z veliko večino gla
sov izvolili delegate.

V bodoče bo potrebna več
ja povezanost delovnih organi
zacij in krajevne skupnosti pri 
usklajevanju in uvajanju načr-

Na podlagi sklepa šeste seje 
CK ZKS so spremembe in do
polnitve statutarnega sklepa o 
organiziranosti in delovanju 
zveze komunistov v občini 
Lj ubl j ana-Šiška.

Spremembe in dopolnitve 
pomenijo vsebinsko novo kva
liteto in tudi v statutarnem do
kumentu vgrajujejo Titovo po
budo o kolektivnem vodstvu, 
delu in odgovornosti. Bolj je 
poudarjena demokratizacija pri 
razvijanju politične aktivnosti 
na pobudah in predlogih član
stva in osnovnih organizacijah 
ZK ter uspešnem delovanju ko
munistov v delegatskem siste
mu in družbenopolitičnih orga
nizacijah. Poudarjena je odgo
vornost voljenih članov in or
ganov ZK voljenim telesom.

Te vsebinske spremembe 
bodo omogočile in zagotovile 
nadaljnji razvoj organiziranosti 
in delovanja ZK tako, da bo 
ta lahko v bodoče opravičila 
svojo avantgardno vlogo med 
najširšimi množicami znotraj 
političnega sistema socialistič
ne samoupravne demokracije.

Nova oblika organiziranosti 
ZK je tudi programsko volilna 
konferenca. Vsaka osnovna or
ganizacija ZK voli svojega de
legata v to konferenco:, razen 
tiste osnovne organizacije, kjer 
so organizacijsko povezani čla
ni stalnega sestava občinske 
konference.

Programsko volilna konfe
renca enkrat letno celovito 
obravnava družbenopolitične 
razmere v občini in oceni ures
ničevanja politike ZK in nje
nih organov v preteklem letu 
ter na tej podlagi sprejme pro
gramske usmeritve za prihod
nje leto. Voli tudi organe kon
ference, ki jim poteče mandat.

Spremembe in dopolnitve 
statutarnega sklepa določajo 
tudi pravice in dolžnosti ter na
loge predsednika konference 
kot nove funkcije v občinski 
organizaciji ZK. Mandat pred
sednika traja eno leto in je lah
ko izvoljen zaporedoma največ 
dvakrat.

Skrajšana je mandatna do
ba sekretarja komiteja na dve 
leti in je lahko izvoljen največ 
dvakrat zaporedoma. Na novo 
so opredeljene naloge sekretar
ja komiteja, saj je del njegovih 
dosedanjih nalog in pravic pre
šlo na predsednika konference. 
To je le nekaj vsebinskih spre
memb in dopolnitev. Bolj točno 
informacijo smo prebrali v Ko
munistu z dne 11. januarja

1980. »Dokumenti šeste seje 
CK ZKS«.

Da bomo bolj poznali na
loge, pravice in dolžnosti ko
munistov pa preberimo še en
krat!

Šišenski komunisti smo se 
sestali na programsko volilni 
konferenci 26. marca 1980. Sli
šali smo oceno političnih in go
spodarskih razmer v občini. Po 
poročilu je sledila živahna raz
prava delegatov, ki so osvetli
li vrsto gospodarskih vprašanj 
in težav iz vsakdanje prakse.

Na podlagi poročila in bo
gate razprave smo sprejeli pro
gramske usmeritve za delo or
ganizacije ZK v občini za pri
hodnje obdobje.

V ospredju so prizadevanja 
v naslednjih smereh:

V osnovnih organizacijah 
bomo preverili zadolžitve, ki jih 
imajo člani ZK v družbenopo
litičnih organizacijah, samo
upravnih organih in delegaci
jah ter kritično ocenili tiste ko
muniste, ki so na obrobju druž
benega dogajanja in ne v prvih 
vrstah borbe za uveljavitev sa
moupravnih odnosov. Vsak član 
ZK mora imeti vsaj eno poli
tično zadolžitev.

V osnovnih organizacijah in 
organih ZK bomo stalno oce
njevali, kako se opredeljujejo 
in kako politično delujejo člani 
in izvoljeni funkcionarji, ter 
kako v konkretnih aktivnostih 
uveljavljajo stališča in sklepe 
ZK.

Pomembna naloga je krepi
tev delovanja članov ZK v de
legacijah SIS, sindikatu in mla
dinski organizaciji, kjer mora
jo komunisti z močjo argumen
tov in na osnovi sklepov os
novne organizacije uveljaviti 
sprejete sklepe in stališča.

Uveljaviti moramo samo
upravno odgovornost za dobro 
delo, zakonitost in medsebojne 
tovariške odnose v vseh sredi
nah.

Zaostriti je treba nadzor 
nad osebno odgovornostjo po
sameznikov, ki prevzemajo od
govorne naloge.

Naštela sem le nekatere na
loge. Z bolj konkretnimi usme
ritvami bomo informirani v 
najkrajšem času v vseh osnov
nih organizacijah ZK.

Izvolili smo tudi novo vod
stvo občinske organizacije ZK 
v občini L j ubij ana-Siška. O de_ 
legatih smo predhodno razprav
ljali in dali soglasje v vseh os
novnih organizacijah ZK.

Murn Marija
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Delovanje mladih 
v Dekorativni

V DO »DEKORATIVNA« 
sta formirani dve OO ZSM, ki 
štejeta 90 mladink in mladin
cev in koordinacijski svet, ki 
skrbi za povezavo osnovnih or
ganizacij med seboj in drugimi 
družbenopolitičnimi organiza
cijami.

Glede na izmensko delo in 
na veEko število mladih ma
ter, je zadovoljivo število mla
dih, ki se še posebno uspešno 
udejstvujejo na športnem in 
kulturnem področju.

V marcu smo imeli letno 
konferenco, kjer smo izvolili 
nove organe v OO ZSM in 
sprejeli plan aktivnosti za leto 
1980. V prvih mesecih smo že 
izvedli nekaj zastavljenih na
log, tako med drugimi:

— organizirali smo sprejem 
štafete mladosti;

— sodelovali na pohodu ob 
žici okupirane Ljubljane;

— pohod po partizanski po
ti ob dnevu OF;

— očiščevalna akcija v DO;
—■ predlagali smo dva mla

dinca, ki nas bosta zastopala 
na mladinskih delovnih akci
jah;

■—• ob dnevu mladosti smo 
organizirali kviz na temo 30 
let socialističnega samouprav
ljanja.

Nekaj teh akcij smo izvedli 
skupno z vojaki kasarne Boris

Kidrič, s katerimi že vrsto let 
uspešno sodelujemo.

Sodelovanje mladih z dru
gimi družbenopolitičnimi orga
nizacijami je dobro, kakor tudi 
aktivnost v samoupravnih or
ganih na vseh področjih.

Nekaj mladih je tudi vklju
čenih v članstvo ZK, kjer ak
tivno sodelujejo.

Delujemo na področju na
rodne in civilne zaščite.

V tem mesecu smo izdali 
prvo številko mladinskega bil
tena »MLADI«, ki bo izhajal 
vsak mesec. Že v naslednjem 
tednu imamo športno tekmova
nje v malem nogometu, namiz
nem tenisu, odbojki, šahu in 
streljanju skupno z vojhki ka
sarne Boris Kidrič.

V drugi polovici leta imamo 
v programu več nalog še po
sebno na področju idejnopoli
tičnega izobraževanja. Tako 
bomo organizirali posvete v na
slednjih vprašanjih:

—■ vloga mladih v našem 
družbenopolitičnem sistemu;

— v okviru delovne organi
zacije imamo komisijo, ki se 
ukvarja z vključevanjem mla
dih v delo OO ZSM in s pred
laganjem za sprejem v ZK.

Zoran Janič

Srečanje z vojaki ob 
dnevu mladosti

Za praznik »dan mladosti« 
smo v soboto, 24. maja popol
dan, mladinci organizirali kviz 
TITO—REVOLUCIJA—MIR na 
temo 30 let socialističnega sa
moupravljanja. K sodelovanju 
smo povabili vojake iz kasar
ne Borisa Kidriča, s katerimi 
sodelujemo tudi na drugih ak
cijah in športnih tekmovanjih.

Prireditev se je začela s 
pozdravnim govorom, ki sta ga 
pripravila predsednika osnov
ne organizacije ZSMS v Deko
rativni in v kasarni Boris Ki
drič. Andrejka Brlek je prebra
la kratko zgodovino razvoja so
cialističnega samoupravi j an j a,
vojaki pa so zapeli dve pesmi. 
Začelo se je tekmovanje, na ka

terem sta sodelovali dve eki
pi. Eno so sestavljali vojaki — 
Šinigoj Ivo, Pirkovič Dragan in 
Veljkovič Nenad. V drugi so 
bili mladinci naše organizaci
je — Janič Zoran, Dimnik An- 
drejka in Koporc Milica. Za na
peto vzdušje je bilo poskrblje
no z vprašanji. Odgovore je 
ocenjevala komisija v sestavi: 
tov. Kočevar Vladimir, Šepa- 
rovič Filko in Brezovački Mile
na. V prvem delu je bil rezul
tat neodločen. Za nekaj minut
no sprostitev so poskrbeli vo
jaki, ki so zapeli še dve pesmi.

Nadaljeval se je drugi del tek
movanja, kjer so si vojaki na
brali nekaj točk več in si s tem 
zagotovili zmago. Po končanem 
kvizu je tov. Kočevar razdelil 
nagrade in čestital vsakemu 
posamezniku. Andreja, ki je 
vseskozi vodila kviz, je vse pri
sotne povabila na majhen pri
grizek. Za ples in zabavo je 
poskrbel vojaški ansambel. Ve
čer je hitro minil v prijetnem 
razpoloženju.

Razšli smo se z željo, da se 
še dobimo na takšnih srečanjih.

Milica Koporc

Dan civilne zaščite
Leta 1978. je bil 20. junij 

proglašen kot dan civilne zašči
te. Od takrat dalje v počastitev 
tega dneva vsako leto organi
zirajo različne aktivnosti, ka
terih namen je izboljšati uspo
sobljenost in pripravljenost 
pripadnikov civilne zaščite ka
kor tudi vseh drugih delavcev 
in občanov.

Vsi se moramo zavedati, da 
živimo v času, ko je stalno pri
sotna nevarnost zaradi neure
jenih mednarodnih odnosov in 
kriznih situacij, ki nastajajo 
med posameznimi državami. 
Posebna nevarnost za mir je 
prav v tem delu Evrope, kjer 
zavzema Jugoslavija v voja
škem pogledu izredno pomem
ben geostrateški položaj. Glede 
na to moramo biti vedno pri
pravljeni za obrambo in za
ščito naše domovine in prebi
valcev.

Ker bi se sedaj v kakršnem
koli spopadu ali vojni uporab
ljala moderna klasična orožja, 
jedrska orožja, kakor tudi ke
mična in biološka, ki bi po
vzročila veliko žrtev predvsem 
med civilnim prebivalstvom v 
zaledju, moramo nujno imeti 
dobro organizirano civilno za
ščito.

Osnovna naloga civilne za
ščite je zaščita in reševanje 
prebivalstva ter ostalih dobrin,

tako v vojnem času kot v mi
ru. Res je, da prinaša vojna 
največje nevarnosti in škodo, 
vendar so ljudje nenehno izpo
stavljeni tudi drugim osebnim 
nevarnostim. To so predvsem 
naravne nesreče, kakor tudi ne
sreče, ki jih prinaša moderna 
tehnika. Tudi ob takšnih ne
srečah je potrebna prizadetim 
krajem in prebivalstvu hitra in 
učinkovita pomoč, zato je civil
na zaščita potrebna tudi v mir
nem času.

Z usposabljanjem civilne 
zaščite za delovanje v vojni jo 
hkrati usposabljamo za delova
nje ob naravnih in drugih ne
srečah, z reševanjem ob takih 
nesrečah pa se praktično uspo
sabljamo za delovanje v vojni. 
Njena mirnodobna dejavnost 
in pripravljenost za delovanje 
v vojni se med seboj dopolnju
jejo.

Ob dnevu civilne zaščite je 
prav, da v delovni organizaciji 
pregledamo in analiziramo sta
nje civilne zaščite in morebit
ne pomanjkljivosti odpravimo. 
Dogovoriti se moramo tudi za 
nadaljnje akcije, ki morajo po
tekati kontinuirano, da bomo v 
vseh razmerah in ob vsakem 
času usposobljeni in priprav
ljeni pomagati, kjer bo potreb
no.

Bogo Modic
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Seznam delegacij 
za SIS in za ZZD
TOZD SUROVA 
TKANINA
A) POSEBNE DELEGACIJE 
ZA SIS
I. VZGOJE
IN IZOBRAŽEVANJA
1. Ban Andrej
2. Cešnovair Marica
3. Keršič Tone
4. Ofak Manija
5. Štingellj Jože
II. KULTURE
1. Sukič Dragan
2. Černejšek Stane
3. Karu Milan
4. Rebernik Angelca
5. Škrlj Darja
III. TELESNE KULTURE
1. Blivic Slavko
2. Galič Ibrahim
3. Pečaver Marjan
4. 'Soklič Marija
5. Solunac Milinka
IV. ZDRAVSTVA
1. Glumač Jusof
2. Lutar Smilja
3. Novak Angelca
4. Pol a j žar Angelca
5. Žinko Stane
V. RAZISKOVANJA
1. Cvfijič Ana
2. Golob Andrej
3. JeHovcan Tone
4. Rotar Jože
5. Škrlj Janez
VI. OTROŠKO VARSTVO
1. Jamnik Irena
2. Lotrič Vera
3. Mučič Rezka
4. Sunairič Jovo
5. Štrus Marjan
VII. SOCIALNO SKRBSTVO
1. Čamernik Jože
2. Štojs Milka
3. Trebušak Štefka
4. Valenčič Ivan
5. Vramkar Ana
VIII. STANOVANJSKO 
GOSPODARSTVO
1. Bordič Dragam
2. Jandrijevič Ana
3. Kralj Marta
4. Remetiič Mil,orad
5. Štamcar Stane
IX. ZAPOSLOVANJE
1. Brodnik Ana
2. Čare Bojan
3. Javeršek Franc
4. Kristan Franc
5. Bantan Minka
X. POKOJNINSKO IN 
INVALIDSKO ZAVAROVANJE
1. Galič Belkisia
2. Kogoj Marta
3. Konjar Viktor
4. Lukič Zagorica
5. Zorko Olga
B) DELEGACIJA ZA ZBOR 
ZDRUŽENEGA DELA

1. Blatnik Jelka
2. Brodnik Ana
3. Grum Tončka
4. Novak Ana
5. Petrič Anica
6. Plemenič Branko
7. Purtič Slavica
8. Vilfan Marjan
9. Zajc Helena

10. Zalar Mira

TOZD GOTOVA 
TKANINA
A) POSEBNE DELEGACIJE 
ZA SIS
I. VZGOJE
IN IZOBRAŽEVANJA
1. Bajec Marija

2. Mij atovi č Hani j a
3. Sieberer Metka
4. Škulj Stanka
5. Šoba Helena
II. KULTURE
1. Kotnik Janez
2. Lavrič Danila
3. Letič Doko
4. Žagar Anica
5. ŽaJig Lidija
III. TELESNE KULTURE
1. Ilič Novica
2. Maraž Božo
3. Repotočnik Magdalena
4. Šabič Anka
5. Tomc Milena
IV. ZDRAVSTVA
1. Dragič Nebojša
2. Jordan Alojzija
3. Krajc Tatjana
4. Mladovan Marija
5. Toni Kati
V. RAZISKOVANJA
1. Mindek Drago
2. Pasku,lin Peter
3. Smiljič Mira
4. Strmole Alojz
5. Tehovnik Brane
VI. OTROŠKO VARSTVO
1. Branko Marija
2. Kosec Frančiška
3. Šimic Helena
4. Vadija Kati
5. Veber Franc
VII. SOCIALNO SKRBSTVO
1. Kupljenik Anica
2. Malečkar Kristina
3. Meglič Anica
4. Petrič Nikolaja
5. Terbec Stevan
VIII. STANOVANJSKO 
GOSPODARSTVO
1. Kljajič Zora
2. Omamovič Dafer
3. Rožič Marija
4. Zajc Marija
5. ZVizdalo Milivoj
IX. ZAPOSLOVANJE
1. Bil,ban Meta
2. Grebenc Angelca
3. Samardija Milivoj
4. Škander Fani
5. Vencelberger Terezija
X. INVALIDSKO IN 
POKOJNINSKO ZAVAROVANJE
1. Gregorčič Angelica
2. Janežič Anica
3. Nikolič Tilka
4. Pintar Anica
5. Sova Jožica
B) DELEGACIJA ZA ZBOR 
ZDRUŽENEGA DELA

1. Bičanin Mladen
2. Božič Marinka
3. Gabrijel Janja
4. Matjašič Almira
5. Mitič Stanka
6. Mrzelj Majda
7. Pesotnik Franc
8. Samsa Majda
9. Stanič Vita

10. Turk Janez

TOZD ENERGETIKA 
IN VZDRŽEVANJE
A) SPLOŠNA DELEGACIJA 
ZA SIS

1. Blaznik Vojko
2. Dolničar Martin
3. Dovč Ciril
4. Gosar Anton

5. Jama Janez
6. Jugovič Janez
7. Kregar Janez
8. Lesica Jure

9. Virag Jože
10. Založnik Drago 
B) DELEGACIJA ZA ZBOR 
ZDRUŽENEGA DELA

1. Cankar Ivan
2. Gori Ujkan
3. D ruško Ramiiz
4. Gubane Janez
5. Jeršin Jože
6. Peklaj Marjan
7. Sirnik Franc
8. Tomšič Milan
9. Založnik Franc

10. Malavašič Stane

DELOVNA SKUPNOST 
SKUPNIH SLUŽB
A) POSEBNE DELEGACIJE 
ZA SIS
I. VZGOJE
IN IZOBRAŽEVANJA
1. Ferjančič Alenka
2. Hočevar Olga
3. Kočar Milan
4. Laipajnar Lučka
5. Srakar Stane
11. KULTURE
1. Istenič Stane
2. Jambor Rada
3. Laznik Vera
4. Ravnik Miro
5. Vidmar Marija
III. TELESNE KULTURE
1. Gaberšek Jože
2. Petronijevič Vasilije
3. Rožanec Tatjana
4. Stevanovič Jadran
5. Tušar Branka
IV. ZDRAVSTVA
1. Birlek Andreja
2. Dinožina Kristina
3. Murgelj Jožica
4. Podpeskar Francka
5. Žlebnik Danica
V. RAZISKOVANJE
1. Jamnik Nada

Gasilska
dejavnost

Naj navedem nekaj podat
kov o PIGD v letošnjem letu 
po občnem zboru, ki je bil v 
mesecu januarju. Kmalu smo 
sklicali upravni odbor in na 
njem izvolili vodstvo našega 
upravnega odbora, ki je ostalo 
skoraj isto kot zadnja leta. Za
dali smo si naloge za bodoče 
delo, ki naj bi temeljile na 
istem sistemu kot prejšnja leta, 
da bi naše delo bilo bolj učin
kovito. V požarni varnosti skr
bimo za ohranitev naše orga
nizacije ter da bi delo poteka
lo normalno kot v prejšnjih 
letih, brez kakšne večje kata
strofe, ki bi jo lahko povzročil 
požar. Zato smo si zadali nalo
go, da takoj v začetku leta pre
gledamo vse naše aparate CO2 

in njihove napake odpravimo 
in zagotovimo, če pride do po
žara, hitrejšo intervencijo in s 
tem preprečimo širjenje začet
nega požara.

V mesecu maju — ob službi 
narodne zaščite — smo zopet 
naredili kontrolo vseh aparatov 
in zidnih hidrantov in smo vse 
nepravilnosti odpravili.

2. Kovačič Vladimir
3. Simončič Tihomir
4. Škrbine Slavka
5. Velkovrh Božidar
VI. OTROŠKO VARSTVO
1. Dobnikar Franc
2. Kristan Lojzka
3. Kucler Anica
4. Moštrokol Silva
5. P,ardubs,ky Vladana
VII. SOCIALNO SKRBSTVO
1. Belec Jerca
2. Grabnar Marica
3. Košir Marija
4. Krneč Irena
5. Poberaj Aniiita
VIII. STANOVANJSKO 
GOSPODARSTVO
1. Baraga Lada
2. Bečan Vinko
3. Lautar Zdravka
4. Modic Bogo
5. Vižin Jožica
IX. ZAPOSLOVANJE
1. Jur j av oič Cvetka
2. Kadič Mojca
3. Kosec Sonja
4. Novak Nada
5. Tomšič Meta
X. POKOJNINSKO IN 
INVALIDSKO ZAVAROVANJE
1. Možina Dragica
2. Peklaj Sonja
3. Petrič Zdenka
4. Rehoirič Ljiljama
5. Tanko Manija
B) DELEGACIJA ZA ZBOR 
ZDRUŽENEGA DELA

1. Bricelj Zdenka
2. Ferjančič Z d en e
3. Horjak Mojca
4. Kemperle Viktor
5. Okršlar Milena
6. Prezelj Ivanka
7. Premk Ana
8. Vovk Helena
9. Vrhunc Neda

10. Zupan Jože

V mesecu aprilu je bila tu
di vaja, zjutraj ob 6. uri za 
nočno izmeno, ki je zelo dobro 
uspela. Sodelovali so delavci iz 
tkalnice, barvarne in apreture.

Konec meseca sio tov. Grum, 
Kavčič, Mrak L. začeli z izpra
ševanjem vseh delavcev o zna
nju z rokovanjem z ročnimi ga
silnimi aparati in z zidnimi hi
dranti in to predvsem v naših 
skladiščih. Pokazalo se je, da 
je taka preventiva zelo korist
na. Udeležili smo se tudi sek
torske vaje v Dravljah ,ob praz
niku Krajevne skupnosti, dne 
1. 6. 1980. Vaja je dobro uspe
la, naši gasilci so jo vzeli zelo 
resno in disciplinirano. 8. 6. 
1980 bo v Brežicah proslava in 
parada ob 8. kongresu gasilske 
zveze. Gasilci naše DO se bo
do udeležili te parade.

Želim vsem delavcem, da 
vestno uresničujejo ukrepe o 
požarni varnosti v DO. S tem 
zagotovimo varnost vsem de
lavcem in DO.

Anton Krvina
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O razvoju našega 
gasilstva

Pred slovesom čutim kot 
dolgoletni član naše prostovolj
ne gasilske čete dolžnost, da 
povem nekaj besed o njenem 
razvoju.

Poleg razglabljanj in iskanj 
novih rešitev tehnoloških po
stopkov nismo pozabili na var
nost, da ohranimo to, kar ima
mo.

V obratu B smo imeli pro
stovoljno gasilsko enoto s 
skromno opremo — v obratu 
A pa prostovoljno gasilsko če
to z nekoliko boljšo opremo. 
Tov. Rode, ki je že v mladih 
letih pripadal gasilstvu, nas je 
opogumil, da smo tudi mi v 
obratu B ustanovili prostovolj

no gasilsko četo. Od tedaj smo 
se še bolj trudili usposobiti na
še člane za praktično delo. Tu
di številčno smo obogatili član
stvo. Pri tem nam je zavzeto 
pomagala z dobrim strokovnim 
kadrom prostovoljna gasilska 
četa obrata A. Sodelovali smo 
in prirejali skupne vaje. Tudi 
opremo smo v danih možnostih 
stalno izboljševali. Enako so 
dopolnjevali opremo tudi v če
ti obrata A.

Po združitvi obeh obratov 
je postala prostovoljna gasilska 
četa Dekorativne še močnejša 
po številu članov.

Sledila je nabava avtomobi
la, nove motorke, aparatov na

CO2, prevoznih aparatov za 
večje požare na CO2, dihalnih 
aparatov, paradnih uniform, 
dežnih plaščev, nylon cevi, no
vega prapora itd. tako, da je 
četa dobro opremljena tudi za 
večje primere. Želim, da bi vse 
te pripomočke rabili samo' za 
vaje in da ne bi nikoli prišlo 
do pravega požara.

Posebna pozornost je bila 
posvečena vzgoji ženskih dese
tin za CZ, za kar gre še poseb
no priznanje vsem udeležen
kam, organizatorjem in vadite
ljem. Ker so te vrste podvrže
ne večjim spremembam, jih je 
potrebno stalno dopolnjevati.

Redno proučevanje vseh de
lavcev o uporabi ročnih gasil
nih aparatov se je že večkrat 
pokazalo koristno, ker so bili 
vsi začetni požari v hipu zatrti 
in to na različnih mestih.

Zelo pohvalno je, da vedno 
slišimo o napredovanju naših 
častnikov. Za večanje strokov
nosti v naših vrstah smo jim 
zelo hvaležni. Udeležba članov 
na letošnjem občnem zboru je 
pokazala nesebično privrženost 
tej humani organizaciji.

Gasilska organizacija je člo
vekoljubna in nesebična orga
nizacija in nedvoumno zasluži 
vsa priznanja in nadaljnje 
spodbude, ona dviguje člove
ka v človeku. Kdor je enkrat 
resnično gasil, se prav dobro 
zaveda tega.

Čeprav je strokovna orga
nizacija, pa veliko prispeva h 
kolektivnosti in občutku pri
padnosti kolektivu.

Rad sem bil z vami in še 
enkrat lepa hvala za vse.

Z gasilskim pozdravom »Na 
pomoč«! Bernard Bern at

Nevarnost požarov tekstilnega prahu Gozdni
Med požari v tekstilni in

dustriji so najpogostejši ali vži
gi tekstilnega prahu ali pa tudi 
prašne eksplozije.

Kot vemo, je prahu od tek
stilnih surovin po vseh oddel
kih dovolj, pri nas je najpogo
stejši v pripravljalnici, tkalnici 
in apreturi.

V pripravljalnici in tkalnici 
je najbolj nevarno mesto ob 
elektromotorju, kjer je možen 
preskok električnega toka (kra
tek stik na elektromotorju). Ta 
popolnoma zadostuje, če je 
prah rahlo nanešen v plasteh, 
ki močno pospešujejo gorenje. 
Zelo rado pa po začetnem vži
gu pride še do prašne eksplozi
je. Ugotovljeno je bilo, da v 
prostorih nad 20 p gorljivega

24. maja je bilo na osnovni 
šoli Riharda Jakopiča v občini 
Lj ubijana-Šiška občinsko tek
movanje prve medicinske po-

prahu na prostorninski meter 
zraka že omogoči prašno eks
plozijo. Če nastane samo požar, 
se ta širi z bliskovito naglico 
tudi do 1 m v sekundi, če na
stane eksplozija je poleg eks
plozijskega učinka tudi to, da 
se ogenj širi na vse strani in 
navadno tudi preskakuje. Zato 
je možno, da nastane v eni mi
nuti večmilijonska škoda (SD). 
Zato je pri tej vrsti požara ze
lo pomemben čas in pristop k 
gašenju.

V naši DO smo te vrste po
žarov že imeli. K sreči škoda 
ni bila posebno velika, pred
vsem zato, ker so bili vsi de
lavci ob izbruhu požara pravil
no poučeni o delu z ročnimi ga
silnimi aparati in so bili tako

moči CZ, na katerem sta bili 
udeleženi tudi dve ekipi iz na
še delovne organizacije. Kljub 
izredno močni konkurenci, saj

prisebni, da so pričeli takoj z 
gašenjem. V nekaterih DO pa 
je prišlo do velikih požarov in 
ogromne škode ravno zaradi 
požarov prahu. Vsekakor pa po
žare lahko preprečimo še bolj 
učinkovito, če skrbimo za či
stočo in red pri stroju.

Podobna situacija je tudi v 
apreturi, kjer pa nastopi še 
problem visoke temperature v 
prostoru in s tem visoka tem
peratura prahu in kemične pri
mesi, posebno tiste, ki pospe
šuje gorenje. Z vestnostjo pri 
delu, odnosom do reda in čisto
če, s poučenostjo o delu z roč
nimi gasilnimi aparati in re
dom na delovnem mestu pa tu
di tu preprečimo nastanek vsa
kega požara. Stane Istenič

je bilo udeleženih skupno 53 
ekip, smo dosegle presenetlji
vo dobre rezultate in se tako 
uvrstile na peto in dvanajsto 
mesto'.

Zato menim, da smo vse
stransko dobro pripravljeni, pa 
naj gre za pomoč v delovni or
ganizaciji ali v drugih elemen
tarnih nesrečah.

V imenu dveh ekip pa se 
iskreno zahvaljujem tov. Kr
melj evi in tov. Kočevarju za 
bodrilne besede pred tekmova
njem in pa med samim tekmo
vanjem, saj sta nam vlivala po
gum in dobro voljo.

Mislim, da bi lahko taka 
tekmovanja spremljalo več na
ših sodelavcev in nam vlivali 
še večji pogum, saj so taka tek
movanja in dobri rezultati v 
ponos celotni delovni organi
zaciji.

Anka Šabič

požari
Od meseca novembra do 

maja obstaja na j večja možnost 
nastanka gozdnega požara. Ta
krat je listje suho in požar se 
lahko.' hitro širi. Prepričan sem, 
da to danes že ve vsak ob
čan, pa vendar je teh požarov 
iz leta v leto več. S tem pa na
staja ogromna gospodarska 
škoda. Poleg tega pa so navad
no to področja, kjer je tenka 
plast zemlje, gozd pa je skro
men (Šmarna gora, Kras). Z 
gorenjem se uničuje še tista 
skromna plast listja, ki služi 
kot gnojilo drevju. Kaj lahko 
storimo sami? Kdor je kadilec, 
se kajenju v gozdu odreče ali 
ostanek cigarete na primernem 
mestu ugasne. Če smo na izle
tu v skupini, skušamo s pri
memo besedo opozoriti druž
bo. V tem času v gozdu tudi 
ne kurimo in ne kurimo suhe 
trave. Večjo kontrolo pa bo po
trebno imeti tudi do piroma
nov. Vedno bolj bo potrebno 
misliti na to, da je gozd naše 
edino bogastvo, so pljuča naše
ga življenja. Gozd je filter one
snaženega bogastva, ostočasno 
pa je to potrebna surovina za 
industrijo, lahko pa je tudi 
kurjava v naših domovih.

Velikokrat smo že slišali o 
tem, vendar vem, da se o tem 
vse premalo zamislimo. Vedno 
pa upam, da bomo o tej etiki 
pravilno vzgajali naš mladi rod. 
Če ne bomo bogastvo cenili mi, 
ga ne bodo cenili tudi naši za
namci, saj kot veste: zgledi vle
čejo.

Stane Istenič

Tekmovanje ekip PMP
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Odsotnost z dela zaradi bolezni
(absentizem)

Pri načrtovanju letne proiz
vodnje, od katere je odvisna 
blaginja delavcev in uspeh de
lovne organizacije, je nujno 
upoštevati tudi negativne ka
zalce zdravja. Mednje štejemo 
splošna akutna in kronična 
obolenja, specifična akutna in 
kronična obolenja, akutna in 
kronična živčna in duševna 
obolenja, poklicna akutna in 
kronična obolenja, nesreče pri 
delu, invalidske upokojitve, za
menjave delovnih mest zaradi 
obolenja in smrti v kolektivu. 
Moč teh faktorjev mora biti 
znana in od njihove velikosti 
bo odločilna tudi relacija pla
niranega dela, od njih bo od
visna intenzivnost opravljenega 
dela na delovnem mestu in 
odsotnost z dela — izguba de
lovnih dni zaradi bolezni. Sem 
spadajo še mnogi drugi faktor
ji, kot npr. psihološki — mo
tivacija do določenega dela, ki 
jih to pot ne moremo navajati. 
Vse to pa se odraža v bolni
škem staležu, v odstotkih iz
gubljenih delovnih dni, ki so 
pri povprečno enakem zdrav- 
nem stanju v več OZD različni!

V Dekorativni beležimo za
dnjih 10 let precej visok bol
niški stalež, ki nas postavlja na 
prvo mesto lestvice v tekstilni 
industriji z ozirom na odstotek 
izpadlih delovnih dni. V krat
kem navajam boleznine in ne
go družinskega člana skupno 
v letu 1979 in prva dva me
seca letošnjega leta, ki še ne 
moreta dati dokončnega me
rila za leto 1980:

Staleži
TOZD A:
v januarju 1980 9,1 %
v februarju 1980 9,5 %
v letu 1979 11,9 %
TOZD B
v januarju 1980 8,6 %
v februarju 1980 8,2 %
v letu 1979 11,8 %

TOZD C
v januarju 1980 5,4 %
v februarju 1980 4,1 %
v letu 1979 7,1 %

DSSS
v januarju 1980 4,5 %
v februarju 1980 6,1 %
v letu 1979 7,7 %

Skupno za tovarno Dekora
tivno v letu 1979 10,8 % stale- 
ža, v januarju 1980 8 % stale- 
ža in v februarju 1980 8,5 % 
staleža.

Razlika v odstotku izgublje
nih delovnih dni v letu 1979 
in letošnjih prvih dveh mese
cih je očitna, čeprav še ni me

rodajna za vse leto 1980. Na 
zmanjšanje staleža letos, čeprav 
je večji od drugih tekstilnih 
kolektivov, verjetno vplivata 
dva faktorja:

1. Letos ni epidemije gripe.
2. Družbeni faktor, ki vklju

čuje vse proizvajalce v sklop 
stabilizacijskih ukrepov, čeprav 
bolniški stalež v tem času ni 
bil podvržen nobeni kontroli.

Bolniški stalež v Dekorativ
ni je zaskrbljujoč, če ga pri
merjamo s staležom v letu 
1979 s splošnim staležem in 
vsemi tekstilnimi tovarnami na 
širnem področju ljubljanske re
gije soc. zavarovanja, kar nam 
povedo številke:

— Stalež v Dekorativni v 
letu 1979 10,8 %;

— Celokupni stalež v lj. re
giji v letu 1979 5,4 %;

— Stalež v tekst. ind. vse 
lj. regije v letu 1979 6,1 %.

Prof. dr. Geza Levi trdi, da 
so si soglasni vsi, ki proučuje
jo stalež, da je treba večje osci
lacije staleža (ne še enkrat več
je kot je primer v Dekorativni) 
razumeti kot znak okvare v 
pogojih življenja in dela neke 
skupine, ki je pomembna za 
širšo družbo in ki zahteva in
tervencijo. S tem v zvezi so 
važna zapažanja, ki opozarjajo 
na smer gibanja in obseg sta
leža, ki ga ne opravičujejo sa
mo zdravstveni razlogi, ki naj 
bi bili vsi objektivni in s tem 
opravičeni (kot nesposobnost za 
delo zaradi bolezni — poškodb 
in podobno), temveč tudi dru
ge sposobnosti, ki temelje v 
ekonomskih, socialnih in dru
gih družbenih dogajanjih.

Odveč bi bilo to pot misliti, 
da bom podal tiste mere in 
ukrepe, ki so namenjeni zmanj
šanju staleža v kolektivu. Raz
logi za stalež nosijo s seboj 
specifično problematiko, ki jo 
je treba v vsakem primeru po
znati in objektivno analizirati

poleg udomačenih navad, ki 
gotovo obstajajo in ki zajema
jo velik del kolektiva. Pristop 
k takem delu je potreben, toda 
z združenimi močmi v tovarni, 
če hočemo podvzeti ustrezajoče 
mere in spoznati vzroke, ki so 
dvignili odsotnost z dela na ne
zavidljivo raven. Ne moremo 
se zadovoljiti le z vsakdanjim 
odstotkom, ki nam ga da ad
ministracija, ampak bo treba 
smeri in obseg staleža ostro 
nadzorovati in opazovati, da 
bodo podana realna sredstva 
za omejitev.

V nadaljnjem želim v krat
kem prikazati vzroke za raz
lične nivoje staleža, iz katerih 
je razvidno, da niso samo me
dicinski. Do leta 1948 je bil sta
lež za jugoslovansko povprečje 
fiksiran na 3,5 %. To dejstvo 
nas preseneča, ker je tako niz
ka stopnja staleža obstajala 
pod najtežjimi pogoji dela in 
življenja in slabšimi medicin
skimi storitvami, kot jih medi
cina more nuditi danes. Delo
ma nekateri opravičujejo težo 
stanja s trdoto predpisov iz 
predvojne Jugoslavije, ki so še 
delovali v zavesti ljudi. Poleg 
tega so bili zdravniki pod kon
trolo pooblaščenih zdravnikov 
pri dajanju staleža. Izvajana je 
bila sistematska kontrola na 
bolnikovem domu, zmanjšanje 
nadomestila do 2/3 plače, ne
plačane boleznine do treh dni 
s strani socialnega zavarova
nja. Izkazalo se je, da so ome
njene restrikcije zmanjšale sta
lež le za 0,2—0,3 % in da ga v 
letu 1963 niso mogle znižati 
pod 4,1 %. Navedeno nam po
ve, da so v prvih povojnih letih 
delovali še drugi faktorji, druž
beni faktorji, zavest in pošte
nost ljudi z voljo in vnemo za 
izgradnjo domovine, za ceno 
odrekanj, ki jih današnje živ
ljenje več ne pozna ali pa so 
ostale le spomin.

Izvenmedicinski faktorji so 
v nadaljnjih letih prinesli v 
družbo druga razmerja sil, npr. 
spremembe v pravnem sistemu 
in njegovem izvajanju, spre
membe v razpoloežnju ljudi, 
pomešanju in odnosu ljudi do 
dela, kar je dovedlo do do na
sprotnih efektov kot je bilo pri
čakovati. Od leta 1949 do leta 
1951 je stalež skokovito rastel 
do 5,2 %, nakar se je umiril in 
je do leta 1957 ponovno padel 
na 4 %• Nastopilo je obdobje 
epidemije gripe od leta 1957 
tri leta zaporedoma. Stalež se 
je dvignil, toda tudi kasneje, 
ko gripe ni bilo, stalež ni pa

del. Jasno je bilo, da tu medi
cinski razlogi za stalež odpo
vedo in da je treba iskati še 
druge.

Od 1. 1960 je posvečeno več 
pozornosti subjektivnemu fak
torju ponašanja zavarovanca, 
ki zahteva stalež in položaju 
zdravnika, ki more ob zahte
vah odločati, kar je izrazito, 
npr. ob času kmetijskih del za
varovancev, ki imajo posestvo 
ali pa stalež posameznika, ki je 
na bolniški zaradi bolezni, ki 
je nima, pa gradi hišo ali pa 
dobi priložnost akordnega do
bro plačanega dela izven pod
jetja, v podjetju ima nadome
stilo za plačo in socialno zava
rovanje itd., takih primerov je 
mnogo. Tu ne gre le za odnos 
do dela, ampak tudi za moral
ne oz. nemoralne kvalitete, ki 
sestavljajo v ospredje egoistične 
in protipravne zahteve na ra
čun sodelavcev. Kako brezbriž
ni so nekateri do lastnega dela, 
od katerega žive, vam bom po
leg mnogih iz vašega kolektiva 
navedel le enega. Pred dobrim 
letom sem imel razgovore s ti
stimi delavci in delavkami, ki 
so bili v dvanajstih mesecih 
največkrat v staležu. V razgo
voru z delavko, ki je bila v 
dvanajstih mesecih trinajstkrat 
v bolniškem staležu pod različ
nimi diagnozami, sem jo vpra
šal, kako se počuti.

Odgovorila je: odlično. Na 
vprašanje, kakšno bolezen je 
imela v zadnjem letu, je od
govorila, da dve leti ni imela 
nobene bolezni. Ko sem ji na
štel bolezni, zaradi katerih je 
bila odsotna, je odgovorila, da 
to ni res. Ko sem ji končno po
kazal kartico, na kateri je bilo 
vpisano le malo delovnih dni, 
je obnemela in rekla, da tega 
res ne more komentirati. Mi
slim, da so ob tem in podobnih 
primerih okvarjeni ne le odnosi 
do dela, ampak da se začenja 
vprašnje medsebojnih odnosov 
med delavci. Ne vzemite tega 
kot kritiko kolektivu, med ka
terim so delavke in delavci, ki 
prihajajo na delo, čeprav bi 
morali imeti počitek in zdrav
ljenje doma ali pa recimo v 
bolnišnici. Primer navajam le 
zaradi določenih pogledov in 
odnosov do dela in staleža, ki bi 
pa morali biti enotni.

Značilno je tudi, da so sta
leži v drugi polovici delovnega 
tedna, ko je težje imeti pregled 
nad dnevom ozdravljenja. Sta
lež je le redko zaključen pred 
petkom ali soboto, običajno 
ozdravljeni v petek pride v 
službo šele v ponedeljek. Ver
jetno je v tem primeru disku
sija med zdravnikom in paci
entom premalo ostra.

Nad. na 12. strani
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Novice iz šivalnice

Montaža navij alnega stroja in 
odsesalne naprave:

V mesecu aprilu smo prejeli 
iz uvoza novi navij alni stroj 
firme HOLTHAUSEN ter od- 
sesalno napravo — vibromat.

Navijanje pohištvenih tka
nin in še posebej plišev je ze
lo pomembna tehnološka faza. 
Od kvalitete navijanja je od
visno, kakšno blago bodo pre
jeli naši kupci.

Predvsem pri lasnih tkani
nah obstaja vrsta težav pri na
vijanju, kjer se zahteva različ
na trdota navite bale glede na 
artikel.

Na naših obstoječih strojih 
smo to reševali z zaviralnimi 
valji, obloženimi z igelno oblo
go, preko katerih teče tkanina 
pri navijanju. Pri tem do neke 
mere uspevamo dobiti zaželjeno 
trdoto navite bale, vendar pri 
določenih artiklih zaželjenega 
učinka ne dosežemo.

Z novim navijalnim strojem 
ta problem povsem odpade. 
Prednost navijanja na novem

stroju je predvsem v tem, da 
je možno poleg vzporednega- 
ravnega navijanja doseči tudi 
zaželjeno trdoto navijanja, kar 
nam daje možnost, da lahko 
za posamezne artikle določimo 
trdoto navite bale blaga.

Ena od važnih tehnoloških 
faz je tudi čiščenje — odsesa- 
vanje tekstilnega prahu iz las
nih tkanin. To delo se opravlja 
na odsesalni napravi-vibroma- 
tu, ki je nameščen pred pre- 
vzemalnim strojem. Z eno tako 
napravo do sedaj ni bilo mož
no opraviti to fazo dela na vseh 
lasnih tkaninah, zato je bilo 
nujno nabaviti prevzemalni 
stroj.

Zaradi pomanjkanja prosto
ra bo potrebno obe napravi vi- 
bromata dvigniti na določeno 
višino.

Funkcionalnost odsesavanj a 
se s tem ne bo zmanjšala, pri
dobimo pa dodatni manipula
tivni prostor pred prevzemal- 
nimi stroji.

Oton Jerman

Nadalj. zli. strani

Tudi podjetja imajo svojo 
vlogo in vpliv na stalež, če vza
memo samo ekonomske pozi
tivne ali pa negativne efekte. 
Vse statistike kažejo, da je sta- 
leža najmanj, kadar je možnost 
v podjetju velika, največ pa 
takrat, kadar je podjetje v sti
ski in se bori za svoj obstoj; 
takrat so osebni dohodki nizki, 
stalež pa jim pomaga pridobiti 
dohodek drugod ali pa z de
lom na domu. Staleža je še 
več tudi tam, kjer so poleg sla
bih osebnih dohodkov še izred
no težki pogoji dela, če ni dru
gih faktorjev, ki ga vežejo na 
delo. Poleg fizičnih faktorjev 
je še dovolj drugih psiholoških,

ki ljudi vežejo ali pa odbijajo 
od delovne organizacije.

Na stalež ima vpliv tudi za
ščita delavcev, organizacija de
la ter opravičenost in gotovost 
ljudi pri delu ter skupnost de
lovnega mesta. Pri razglablja
nju o visokem staležu v De
korativni me spremljajo tudi 
nedodelane misli na odnos so
razmerno visokega standarda, 
večje dosegljive dobrine, večja 
sproščenost in gotovost delov
nega mesta v odnosu do sta
leža. Če ne računam z bolez
nino — komu dati večjo pred
nost: delu ali drugim mikom? 
Ponavljam, da ne mislim na 
stalež, ki ima vzrok za svoj 
obstoj.

Dr. France POGAČAR

Kronika

DELOVNO 
RAZMERJE 
SO SKLENILI:

TOZD »Surova tkanina«
Nika Čamil — tkalnica

TOZD »Gotova tkanina«
Čilovič Ferid — sk. got. b. 
Cedilnik Irena — trgovina 
Ivanovič Aleksa —■ šivalnica 
Hočevar Darko — šivalnica 
Tajnšek Franjo — šivalnica 
Glumač Husein — skl. got. 
blaga

TOZD »Energetika 
in vzdrževanje«

Čauševič Asim — zunanji 
transp.

Delovna skupnost skupnih 
služb

Jovanovič Milan — prodaj, 
služba
Makovecki Lilijana — KSS

DELOVNO 
RAZMERJE 
SO PREKINILI:

TOZD »Surova tkanina«
Oštarjaš Agneza — izjava 
delavca
Kren Marija — izjava del. 
Šmigič Mara — izjava del. 
Plak Nevenka — izjava del. 
Plak Božidar — izjava del.

TOZD »Gotova tkanina«
Domjanič Jura j — izjava 
delavca
Bujan Tomaž — hujša 
kršitev del. ob,
Štancar Vanda — upok. 
Nahtigal Jožica — upok. 
Marjanovič Dragan —• 
izjava delavca 
Kneževič Rade — izjava 
delavca
Mašinovič Refik — izjava 
delavca

TOZD »Energetika 
in vzdrževanje«

Sajko Josip — izjava del.

TOZD »Predilnica« Laško
Šmid Zdeslav —• sporazum

no
Deželak Karl -— v JLA 
Lapornik Danica — sporaz. 
Mačkovšek Marjan — 
sporazumno

Delovna skupnost skupnih 
služb

Astaloš Mariška — izjava 
delavca
Lendero Tončka — upok.

DELOVNI JUBILEJI

MAJ 
10 LET

Dojčinovski Zorka 
Uhan Agata 
Smajlovič Kata

20 LET
Kavšek Marija 
Auer Ana 
Butala Rezka 
Husič Ljudmila 
Šteren Ana 
Strok Štefka 
Lackovič Terezija 
Pcdbevšek Hilda

25 LET
Okorn Jože 
Reisp Bogdan 
Osredkar Jožica

30 LET
Suhadolc Antonija

JUNIJ 
15 LET

Balaško Marija 
Ponikvar Bogdan 
Anžič Andrej 
Justin Tončka

20 LET
Cankar Ana 
Končan Francka 
Kovač Ana 
Maček Helena 
Setnikar Terezija 
Skrbinšek Ana 
Založnik Silva 
Založnik Rozalija 
Pečjak Marija 
Vodišek Herta 
Matek Danica

30 LET
Dernovšek Ana

POROKE

Todorovič Jovanka 
por. KOČAR 
Kočar Avgust 
Simejunovič Petra 
por. ŠOSTAR 
Sebjan Betka 
por. LESKOVEC 
Šergan Jožefa 
por. TRBOVC
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Kako sem postal 
navijač

Kot mlad fant sem pred 
mnogimi leti v Ljubljani obi
skal neko cirkuško predstavo v 
Tivoliju s skupino prijateljev, 
ki smo se domov grede ustavi
li ob kaj čudnem igrišču z le
deno ploskvijo. Spominjam se 
le toliko, da je bila tekma med 
Ljubljano in Partizanom iz Beo
grada. Rezultat je bil precej vi
sok v korist gostov iz Srbije. 
Pa še to sem videl, kako so bi
li napravljeni in da so igrali 
zelo moško. Tekmo je spremlja
lo bučno žvižganje, kar pa mi 
je bilo kot mladeniču zelo všeč. 
To je bila moja prva tekma, ki 
sem jo videl v živo. Kasneje 
dolgo časa nisem imel prilož
nosti, da bi šel na take in po
dobne tekme. Ko sem napravil 
tehnično šolo in sem se zapo
slil, sem imel več priložnosti. 
Takrat pa je imela Ljubljana 
že svojo dvorano, kjer so bila 
tekmovanja v košarki in hoke
ju. Ljubljana pa ni imela več 
istoimenskega kluba, ampak 
Olimpijo. Takrat sem tudi več
krat prihajal ob ledeno plo
skev. Moram reči, da je bila 
takrat kvaliteta igranja Olim
pije dokaj slaba. Klub je hotel 
to rešiti na ta način, da je od
kupil nekaj igralcev iz Jesenic 
in Kranjske gore. Ob tisti pri
ložnosti so bile razprave pogo
ste in kritične do teh igralcev. 
Osebno sem še vedno spodbu
jal igralce Olimpije, čeprav je 
bila ta druščina zelo majhna. 
Mnogo je bilo natolcevanja, 
vendar je resnica le v tem, da

ROJSTVA
Brulc Zinka — hči 
Bundjer Nada — sin 
Kneževič Magda — hči 
Lokošek Miran — hči 
Zri m Tončka, Darko' — sin 
Pajk Zlatka — hči 
Bivic Slavko — hči 

Klemenčič Majda, Tomaž —• sin 
Vern Štefan — sin 
Škof Olga — hči 
Bosnič Paša ■— hči 
Turk Janez ■— hči 
Skeledžija Olga — sin 
Krstič Dragica, Dragiša — 

hči

so si igralci hoteli rezati večje 
bose kruha, za vse pa ni bilo 
prostora v prvi ekipi klubov 
Jesenic in Kranjske gore. Da 
bi pa bili dve enakovredni eki
pi, pa marsikomu ni šlo v ra
čun. To je bilo tako razvpito, 
da je pogojevalo število gledal
cev na tekmah. Seveda, večina 
je navijala za tiste, ki so bili 
oškodovani, to je za Jesenice, 
čeprav dobesedno ni bilo tako. 
Karte so se dobile težko že tri 
tedne pred tekmo.

Na tekmah pa je bila taka 
gneča, da nisi ničesar videl. Si
cer pa sploh tekma ni bila važ
na. Važen je bil rezultat in 
predstava, ki so jo uprizarjali 
jeseniški navijači. Nikdar ne 
bom pozabil tekme, ko je Olim
pija izgubila z 11:2. Jaz sem 
stal v skrajnem desnem kotu 
dvorane, videl pa sem kaj malo 
hokeja. Posebno atraktiven je 
bil petelin, ki je priletel na le
deno ploskev in se drl na vse 
grlo in gledalce, ki so se vzpe
njali po panojih in zavesah ob 
straneh dvorane. Pesem Prele
pa Gorenjska je res odmevala, 
a bilo je toliko mladeničev pod 
vplivom maliganov, da se mi je 
samo po sebi zdelo razumljivo, 
da bom še nadalje navijal za 
Ljubljančane, pa naj bo kar 
bo. Kvaliteta hokeja je takrat 
pričela naraščati, ker je bilo v 
taboru Ljubljančanov vedno 
več domačih igralcev. Takrat 
je Olimpija tudi dobila prvo 
državno prvenstvo. To je iz- 
praznjevaio dvorane zato, ker 
ni bilo več možnosti natolceva
nja. Napravljena je bila napa
ka, ker ni bilo poskrbljeno za 
novo športno publiko.

Ob nekem gostovanju Olim
pije v Weiswaserju v Nemški 
demokratični republiki se do
bro spominjam, da je bilo do
sti več gledalcev kot z isto eki
po v Ljubljani, čeprav bi vsak 
pričakoval ravno obratno. Vse 
akcije ljubljančanov so toplo 
sprejeli, kar se v Ljubljani ni
kdar ne zgodi. Isto bi rekel tu
di za gostovanje v Tilburgu na 
Nizozemskem. Takrat je bilo 
moštvo Olimpije zdesetkano in 
na več kot na izgubljeno tek
mo s čimmanjšim rezultatom ni 
računal nihče. Čisto drugo p& 
se je pokazalo na tekmi. In ta
krat je prvič v moji prisotno
sti začelo odmevati: »Olimpi
ja, Olimpija!« Na koncu smo 
odšli vsi prepričani v zmago. 
Niti pol tako ni bilo v Ljublja
ni. Najbolj vesel pa sem bil na 
tekmi lani v Celovcu, kjer so 
naši igrali proti KAC. V Ce

lovec smo odšli z enim avtobu
som. Ko je prvič padel gol za 
Olimpijo, smo začeli skandira
ti »Olimpija, Olimpija!« in za
plapolale so zelene zastave. A 
kaj se je zgodilo? Ti klici so 
pričeli odmevati tudi z druge 
strani in zaigrali so zvonci. V 
drugi tretjini smo bili že vsi 
skupaj. Bili so namreč koroški 
Slovenci, fantje in dekleta, ki 
so pogumno navijali z nami. 
Tako nas je bilo več in Olimpi
ja je zmagala.

Ni pa zmagala v Ljubljani, 
saj je bila tu sprejeta z žviž
ganjem in navijači poznajo le 
dobre, če pa gre komu slabo, 
ga je treba izžvižgati. Pa to ni 
samo v hokeju. To je tudi v 
drugih športih. Dokler si na

Kegljanje
18. 19. in 20. 4. 1980 je bila 

XII. tekstiliada v kegljanju na 
kegljišču Saturnusa. Nastopili 
sta tudi moška in ženska ekipa 
Dekorativne. Najboljše rezulta
te je dosegla naša ženska eki
pa, ki je osvojila 2. mesto.

Rezultati po posameznih 
disciplinah:

Supna razvrstitev: moški,
ženske in borbene igre

Točke
1. mesto

Tekstil, Ljubljana 410
2. mesto

Avtomontaža-Utenzilija 284
3. mesto

Emona-Centromerkur 245
4. mesto

Dekorativna 229
5. mesto

Rašica 165
6. mesto

Emona — blag. center 124
7. mesto

Totra 103
8. mesto

Pletenina 98
9. mesto

Julon 65
10. mesto

Tekstilcommerce 56

Ženske ekipno 4 X 100

Keglji
1. Testil 1524
2. Dekorativna 1486
3. Utenzilija 1425

245

Moški ekipno 6 X 200

Kegljev
Tekstil 5059
Emona-Centromerkur 5002
Utenzilija 4903
Dekorativna 4732

vrhu, te imajo radi, ker tako 
mora biti, če pa izgubljaš, greš 
v pozabo in nihče več te ne 
pozna. Za trenutke slabosti si 
kaznovan in ožigosan. Z igralci 
pa so ožigosani tudi njihovi na
vijači. Vise preveč imamo da
nes ljudi, ki znajo kritizirati in 
to izpred televizorjev in na de
lovnih mestih. Časa, da bi 
igralce spodbujali k zmagi na 
igrišču, pa je vedno manj. Mar
sikdo pa niti ne ve za tiste ob
čutke na igrišču, ko si vsi pri
zadevajo prispevati k zmagi 
ekipe. Če bi slučajno navijali 
za Olimpijo, pa greste na Je
senice, pazite, da ne boste te
peni! Tam namreč ni Ljubljan-
čanov.

Stane Istenič

Borbene igre
Kegljev

1. Tekstil 796
2. Utenzilija 752
3. Emona-Centromerkur 747
4. Rašica 740
5. Julon 708
6. Dekorativna 696

Ženske dvojice 2 X 100

1. Jesih—Slabe, Tekstil
2. Gubo—Bartol, Tekstil
3. Soklič—Kalin, 

Dekorativna
4. Krasnik—Naglič, 

Dekorativna

Keglji
764
760

749

637

Ženske posamezno 1 X 100

Keglji
1. Slabe, Tekstil 410
2. Bartol, Tekstil 396
3. Petač, Rašica 383
4. Krasnik, Dekorativna 380
6. Soklič, Dekorativna 378
9. Kalin, Dekorativna 371

14. Naglič, Dekorativna 357

Moške dvojice 2 X 200
Kegi ji

1. Sajovic—Štefank,
Tekstil 1742

2. Kovač—Škrjanc,
Emona-Center 1722

7. Pečaver—Šinkovec,
Dekorativna 1641

12. Igličar—Maraž,
Dekorativna 1602

25. Tomažič—Vovk,
Dekorativna 1489

Moški posamezno 1 X 200
Keglji

1. Sajovič, Tekstil 900
2. Škrjanc, Emona 882

14. Maraž, Dekorativna 827
16. Pečaver, Dekorativna 826
19. Šinkovec, Dekorativna 815
35. Igličar, Dekorativna 775
49. Vovk, Dekorativna 746
51. Tomažič, Dekorativna 743 

SILVO VOVK
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Nepomembne stvari
Peljem se z avtobusom 

mestnega prometa. V njem je 
huda gneča. Vsakomur se mu
di iin videti je množico resnih 
brezbrižnih obrazov. Avtobus 
se ustavi im nekaj ljudi izstopi. 
Praznih je nekaj sedežv.

Pri sprednjih vratih vstopa 
skupiina potnikov. Najprej se 
zrinejo mlajši in močnejši, na 
koncu pa še starejši zakonski 
pair. Mladi zasedejo- proste se
deže in se zelo glasno- pogovar
jajo, kako je bilo v šoli iin ka
ko sio profesorji nesramni, ker 
sprašuj eo tudi takrat, ko tega 
niso napovedali. Ves avtobus 
je poln mladostnega vpitja. 
Starejša zakonca sta obstala 
pred sedežem, nad (katerim pi
še, da je rezerviran za invali
de. Tudi na tem sedežu sedi 
krepak mladenič, ki gleda pred 
sebe in z navideznim zanima
njem opazuje, kaj se dogaja v 
drugem delu avtobusa. Starčka 
se počasi pomikata naprej, kaj
ti novi potniki, ki vstopajo, ju 
neusmiljeno suvajo naprej. Gle
data iin opazujeta skoraj pro
seče, kdo jima bo vendar od
stopil sedež, a nihče od zdrav
ja prekipevajočih mladincev in 
mladink noče vedeti, kaj je 
vljudnost. Končno starčka iz
stopita in problem je rešen, 
kajti v bližini ni nikogar razen 
potnikov, ki se zadovoljno pe
ljejo naprej in se jim ni treba 
delati, da nis-o opazili dveh 
starih utrujenih ljudi.

Podoben prizor sem doživel 
v veleblagovnici v središču 
Ljubljane. Ljudje hitijo poi na
kupih, vsem se mudi in gneča 
je neznosna. V tej množici ve
likih in odraslih ljudi se zasliši 
neutolažljiv otroški jok. Ob 
prodajnem pultu stoji majhna 
deklica, bi. obupano joka in kli
če mamo. Nihče se ne zmeni 
zanjo, kajti videti je, da je pre
majhna in je ni moč opaziti, 
čeprav je njen jok presunljiv. 
Vsem se mudi, vsakdo ima svo
je probleme -in nihče ne pogle
da drobnega bitja. Končno se

ANEKDOTE
Ko je Henry Ford (1863— 

1947) praznoval zlato poroko, 
so ga vprašali za recept sreč
nega zakona. Nasmehnil se je: 
»To je tako, kot pri avtomo
bilu: držati se moraš iste
znamke.«

do otroka pririne prodajalka in 
ga v-pr-aša, kako mu je ime. Jok 
počasi utihne in med ihtenjem 
deklica pove svoje ime. Kmalu 
se po zvočniku zasliši, kje lah
ko mamica najde svojo punč
ko. Problem je ponovno re
šen, toda ali bo ta deklica še 
verjela mamici, ki jo je učila, 
da so ljudje dobri in da si mo
rajo pomagati med seboj?

Iz službe se vračam domov 
in oid daleč vidim, da pr-e-d me
noj hodi stanovalka, ki nosi 
večje število polnih vrečk. Go
tovo je kupovala v trgovini in 
se vrača domov. Za njo hodi v 
razdalji nekaj metrov mlajši 
zakonski par. Pred vhodnimi 
vr-ati se ženska muči, da bi jih 
odprla. Ne uspe ji niti z rokami 
ali z nogo. Stežka odloži nekaj 
vrečk, da ima prosto rokio- in 
da lahko odpre vrata. Medtem 
ko je odlagala vrečke, sta moški 
in ženska za njo čakala, da je 
sama, odprla vrata. Nato ženska 
ponovno naloži vrečke in gre 
nekaj korakov do dvigala, kjer 
jih ponovno odloži, da bi lahko 
poklicala dvigalo. Mlad par po
novno brezbrižno čaka, da 
ženska vse stori sama. Končno 
se pripelje dvigalo dn ženska 
odpre vrata, da bi vstopila. 
Takrat pa oba zakonca hitro 
vstopita pred njo in čakata, da 
ženska znosi vrečke v dvigalo, 
kil se odpelje. Situacija se je 
verjetno ponovila tudi pri iz
stopu iz dvigala.

Takšnih podob je v našem 
življenju nešteto. Ali smo res 
toliko egoistični, da ne opazi
mo človeka, ki potrebuje drob
no pomoč? Ali res ne znamo 
ali nočemo pomagati?

Mogoče smo bili kdaj v po
dobnih stiškah, kot sem jih 
prej opisal? Prav gotovo smo 
bili. Ali se spomin j amoi, koliko 
nam je pomenila drobna po
zornost? In če je meni pome
nila veliko, ali drugemu ne? 
Razmislimo!

Vladimir Kočevar

Z leti je postajal veliki nor
veški dramatik Henrik Ibsen 
(1828—1900) vedno bolj čuda
ški. Bolnemu je nekega dne 
rekla bolniška sestra, da se mu 
je zdravje očitno zboljšalo.

»Prav nasprotno!« je rekel 
Ibsen — se obrnil in umrl.

Sloviti irski dramatik George 
Bernard Shaw (1856—1950) je 
bil tako plah, da se je včasih 
dvajset minut ali dlje spreha
jal, preden se je opogumil in 
potrkal na prijateljeva vrata. 
Ko pa so ga vprašali, kako je 
mogoče, da je zmogel govoriti 
pred poslušalci, je rekel: »Na
pravil sem tako kot tedaj, ko 
sem se učil drsati — zagrizeno 
sem se spoprijel z vsako polo
mijo, dokler stvari nisem sled
njič obvladal.«

Bismarku je na nekem ban
ketu natakar po nesreči zlil na 
njegovo veliko plešo precejš
njo količino tekoče majoneze. 
Vsi prisotni so v zadregi one
meli. Stari vojak pa se je naglo 
znašel in veselo dejal natakar
ju:

»Ali mislite, da bo to sred
stvo moji pleši res pomagalo?«

Vneta zbirateljica avtogra
mov je prosila Gerharta 
Hauptmanna kar za dva pod
pisa. Ker je bil dramatik do
bre volje, ji je rad ustregel, 
toda vprašal jo je, zakaj hoče 
imeti dva podpisa. Odgovorila 
mu je:

»Za dva vaša podpisa do
bim enega Lebarjevega.«

Znani slikar Liebermann je 
portretiral gospoda, ki je kar 
naprej godrnjal in zabavljal, 
češ da mu na portretu to in 
ono ni po volji. Slikar ga je 
nekaj časa potrpežljivo poslu
šal, ko pa mu je njegovo sit
narjenje že presedalo, je za
renčal:

»Zdaj sem vas pa že sit! 
Če takoj ne utihnete, vas na
slikam takšnega, kakršni ste!«

Dramatik Blumenthal je 
rad kritiziral, ne sicer vedno 
pravično, pač pa duhovito. Ko 
je kritiziral nekega igralca v 
vlogi kralja Leara, je zapisal: 

»Ko bi Shakespeare videl 
tega Leara, bi se v grobu obr
nil!«

Igralec se na njegovo kri
tiko ni oziral in je kmalu za
tem nastopil v vlogi Othela. 
Blumenthal pa je spet zapisal: 

»Shakespeare leži v grobu 
spet na hrbtu.«

Ko so izumitelja Edisona 
vprašali, kaj je genij, je pove
dal takole:

»Verjemite mi, da je genij 
en sam odstotek inspiracije 
(navdiha) in devetindevetde
set odstotkov transpiracije 
(potenja).«

e
Škot se je pri britju ure

zal. Stekel je k telefonu, zavr
tel številko bolnišnice in ves 
vznemirjen zaklical: »Halo,
koliko plačate za transfuzijo 
krvi?«

Z možem, ki je neozdrav
ljiv pesimist, sva bila na dol
gem potovanju. Po treh tednih 
sijajnega počitka je rekel ne
kega jutra: »Ljubica, z menoj 
nekaj ni v redu. Pomisli, prav 
nič me ne skrbi!«

ZAHVALA
Ob odhodu v pokoj se 

vsem sodelavkam in sodelav
cem najlepše zahvaljujem za 
izrečene želje in lepo darilo. 
Kolektivu pa želim še mnogo 
uspehov.

Tončka LENDERO

ZAHVALA
Ob odhodu v pokoj naj 

povem, da se bom rad spomi
njal vseh sodelavcev, zlasti ti
stih, s katerimi sem tesneje 
sodeloval in tovariških odno
sov, ki so vladali med nami. 
Posebno pa se zahvaljujem 
mojim najožjim sodelavcem 
v razvojni službi za požrtvo
valno in nesebično delo ter za 
odkritosrčne odnose, ki člove
ku dajejo največ moči pri 
vsakdanjem delu.

Zahvaljujem se vsem za 
prisrčno slovo in prijateljska 
čustva in generalnemu direk
torju, tov. Nebcu za lepe po
slovilne besede.

Lepa in številna darila, ki 
so me zelo presenetila, mi bo
do drag spomin — vsem še 
enkrat prisrčna hvala.

Opravičujem se vsem, od 
katerih se nisem mogel oseb
no posloviti.

V zaostrenih pogojih go
spodarjenja želim kolektivu 
»Dekorativne« še nadalje ena
kih ali še boljših uspehov, ki 
bodo potrjeni na domačih in 
tujih trgih.

S tovariškimi pozdravi!
Bernard Bernat

Izdaja v 1500 izvodih DO Dekorativna, Celovška 280, n. sol. o., tel. 554-241. — Uredniški odbor: Franc Hriberšek, Ivica Trček, Franc 
Pestotnik, Iztok Kavčič, Danica Krampušek, Jakob Novak, Lučka Lapajnar, Janez Tomažič — odgovorni urednik, Mira Dobravec 
— urednik. Tiska: Tiskarna Ljubljana, Tržaška 42, Ljubljana. — Po zakonu o javnem obveščanju (Ur. 1. SRS, št. 121-1-72) je gla

silo oproščeno davka na promet.
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